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Delavski sveti In novi finančni sisfem Borbo za plan
Novi finančni sistem, o katerem sedaj 

livahno razpravljajo vsi jugoslovanski ča
sopisi, je že pred enim letom napovedal 
predsednik Gospodarskega sveta zvezne vla 
de tov. Boris Kidrič. Novi gospodarski za
koni, tako finančni zakon, zakon o držav
nem proračunu, o družbenem planu, o Vr
hovni računski kontroli in drugi napove
dani zakoni, ki bodo predloženi Ljudski 
skupščini FLRJ v razpravljanje v teku na
slednjih zasedanj, ne bodo pomenili ne
kakšne »nove linije jugoslovanskega go
spodarstva, ampak bodo le močan korak 
naprej v razvoju in nadaljevanju organi
zacije socialističnega gospodarskega sistema 
pri nas.

S temi novimi gospodarskimi odločbami 
bo odrejen tudi nadaljnji odnos in vloga 
države do samega gospodarstva. Ta odnos 
bo napram dosedanjemu v marsičem dru
gačen. Predvsem gre za čimširš-o in čim- 
hitrejšo osamosvojitev gospodarskih pod
jetij.

Ko smo lani dobili nov zakon o gospo
darjenju z državnimi gospodarskimi pod
jetji po delovnih kolektivih, je bilo uprav
ljanje vezano še vedno na bolj ali manj 
močno vmešavanje države kot neposredne
ga kontrolnega organa v gospodarjenju drž. 
gospodarskih podjetij. Predvsem mislimo tu 
na medsebojni plačilni promet v gospodar
stvu, na kredite, na sistem planiranja, ki 
je šlo v podrobnosti do vsakega proizvoda 
In posamezne surovine in na način razde
ljevanja dobička.

Novi finančni sistem pa bo prinesel v 
tem oziru globoke in radikalne spremembe. 
Z uredbo zvezne vlade je bil že odpravljen 
stari plačilni sistem, ki je dušil večino go
spodarskih podjetij, in zamenjan z novimi 
odredbami, na podlagi katerih bodo gospo
darska podjetja sama odločala o nabavah 
blaga In s tem tudi o pravilnem Izkorišča
nju svojega dobrotmetja pri bankah. Drža
va se ne bo več spuščala v podrobno pla
niranje, ampak bo določala samo osnovne 
proporce v posameznih gospodarskih pano
gah, da bo z njimi določala in hkrati me
rila njihov razvoj. S temi osnovnimi pro
porci se bo n. pr. določalo, kolika naj bo 
naša celokupna proizvodnja jekla, železa, 
premoga, tekstila itd. Ne bo pa se država 
spuščala več v proizvodne piane vsakega 
podjetja. Višja gospodarska združenja bodo 
sporazumno s podjetji odločala o proizvod
nih nalogah svojih podjetij.

V pogledu določevanja cen se bo država 
omejila samo na najvažnejše surovine. Med
tem, ko je bilo doslej s strani države dolo
čenih več kot 200.000 cen raznim proizvodom, 
bo od sedaj določila ceno samo okrog 400 
osnovnim surovinam. Cene vsem drugim 
proizvodom Se bodo določevale rta podlagi 
osnovnega gospodarskega zakona ponudbe 
In povpraševanja. Te cene bodo torej od
visne od prostega trga. Zaradi tega bodo 
morala proizvodna podjetja neprestano 
spremljati potrebe domačega trga in gle
dati. da te potrebe zadovoljijo, če svojo 
proizvodnjo ne bodo usmerjala po potrebah 
potrošnikov ali druge industrije, se bodo 
znašle v težki gospodarski ln finančni krizi: 
blago jim bo ostajalo v skladiščih kot mr
tev kapital ,ki jim bo vezal milijone raz
položljivih finančnih sredstev, ki bi jih si
cer rabili za nakup novih surovin In ostalih 
proizvodnih sredstev. Posledica tega bo ne- 
rentabllnost podjetja, kar bo pripeljalo 
podjetje do gospodarskega poloma. Država 
ne bo reč prihajala takim podjetjem na 
pomoč, ampak bo z vso strogostjo pozvala 
krivce na odgovornost. Finančno bo poma
gala le tedaj, kadar je prišlo do takega 
stanja brez krivde vodstva podjetja ln če 
gre za podjetje, ki je izredne gospodarske 
važnosti za državo.

Pač pa bo država Izvajala svojo kon
trolo nad tistim delom akumulacije, ki ga 
bo določila pri vsakem podjetju kot vpla
čilo v državno blagajno za pokritje svojih 
rednih izdatkov, To bo davek, ki ga bo 
moralo podjetje točno odvajati v državni 
proračun.

Kolikor bo podjetje napravilo dobička 
Izven tega, kar bo moralo odvesti državi 
t oblik! davka bo z njim delavski svet 
sam razpolagal Ta dobiček bo namenjen za 
razširitev podjetja, za dvig življenjske 
ravni vsega delovnega kolektiva, za' dopol
nilne plače ln rezervni sklad.

Vse te spremembe bodo nalagale delav. 
eklm svetom ln upravnim odborom nove 
dolžnosti. Te dolžnosti pa bodo zasnovane 
globoko na temeljnem načeln. ki ga po
stavlja1 novi finančni sistem: resnična go
spodarska osamosvojitev podjetij. Delavski 
sveti bodo v tem trenutkn postali pravi ln 
Izključni gospodarji podjetij, ki jih uprav- 
Majo. Hkrati pa bodo postali tndi kontro
lorji tako nad celotnim poslovanjem ln de
lom podjetja, kakor tudi kontrolorji vsake
ga posameznega delavca In uslužbenca.

Vprašanje rentabilnosti podjetja, ki ee 
postavlja kot osnova v novem finančnem 
»Istemu, postavlja delavske svete pred mno
ge težke probleme: poznati bodo morali svo
je podjetje dodobra tudi s finančne strani 
ln zakone tržišča. Jasno je. da bo donosnost 
v veliki meri odvisna od snrovln. bodisi 
domačih, bodisi uvoznih. To dejstvo bo mo
ralo usmerjati delavske svete na to, da bodo 
več mislili na način in mesta dobave ter 
na popolno Izkoriščanje teh snrovln. Delav
ski sveti bodo morali natančno slediti po
trebam potrošnikov In njihovi knpni moči. 
V to svrho bodo morali proučevati cene 
vsem potrebnim surovinam tako domačega 
kakor Inozemskega tržišča. Kajti od teh cen
bo odvisna potem kalkulacija lastnih pro
izvodov. Cene surovin In polproizvodov na 
eni strani, na drug! pa potrebe potrošnikov 
ln njihova kupna moč, bodo odslej pogosto
krat terjale z vso neizprosnostjo od pod
jetja preusmeritev proizvodnje na tiste 
predmete, ki so na trgu Iskani ln ki gredo 
z lahkoto v prodajo In to po cenah, ki z 
ozirom na celokupne proizvodne stroške še 
vedno zagotavljajo podjetju njegovo renta
bilnost. Vse to bo hkrati zahtevalo od de
lavskih svetov, da preidejo na bogatejši 
sortlment svojih proizvodov.

Preosnova proizvodnje v smislu stvar
nih potreb potrošnikov je sedaj In ho še ne
kaj časa prav gotovo eden večjih ln težjih

Poskusi za proizvodnjo 
specialnega usnja

V tovarni usnja v Slovenjem Gradcu, ki 
se je nedavno ločila od matične usnjarne 
v Šoštanju in začela obratovati kot sa
mostojno podjetje, delajo zdaj poizkuse 
za proizvodnjo specialnega podplatnega 
usnja — goodvear, s katerim bodo znat
no povečali rentabilnost podjetja. Če 
bodo poizkusi uspeli, bodo začeli s pro
izvodnjo tega usnja, za katerim je ve
liko povpraševanje že meseca oktobra

problemov z ozirom na dosedanje navade 
mnogih podjetij, ki so sama diktirala trgu 
sortlment blaga ne glede na želje In okus 
potrošnikov. Toda dinamika razvoja novega 
gospodarskega sistema bo brez milosti na
gnala neposredne proizvajalce, da vpraša
nja rešijo čimprej ln čimbolj zadovoljivo, 
ker ho od tega odvisna donosnost In s tem 
tudi obstoj podjetja.

S prehodom na svobodni trg ln s tem 
prosto oblikovanje cen se bo pojavilo na 
vseh tržiščih mnogo Istovrstnega blaga raz
nih proizvajalnih podjetij. Trgovskim pod
jetjem bodo ponujale n. pr. tekstilno blago 
ne samo slovenske tkalnice, marveč tudi hr 
vatske, srbske ln makedonske. Trgovska 
podjetja bodo torej lahko blago zbirala. Iz
brala pa bodo prav gotovo samo tako blago, 
ki je najboljše. To pomeni, da bodo mo
rala podjetja odslej gledati poleg drugega 
tudi na kvaliteto svojih proizvodov. Zanič 
ali slabo Izdelano blago bo obležalo po 
skladiščih proizvajalnih podjetij ln bo po
menilo za podjetje čisto Izgubo.

To je drugi člnltelj, ki ga bodo morali 
delavski sveti upoštevati. To pa bo hkrati 
pripeljalo vsa naša proizvajalna podjetja 
istovrstnega blaga do medsebojnega tekmo
vanja za izboljšanje kakovosti proizvodnje, 
kar ho brez dvoma velik ln pozitiven uspeh 
novega gospodarskega sistema. Zdrava kon
kurenca med podjetji bo hitro odpravila 
dosedanje napake v naši proizvodnji v za- 
dovoljstvo potrošnikov, ki si želijo za težko 
prisl« ženi denar predvsem dobro in trpežno 
blago.

Delavski sveti bodo morali torej v bo
doče gledati, da preusmerijo svojo proiz
vodnjo z ozirom na stvarne potrebe kupcev, 
da visoko dvignejo kvaliteto svojih proiz
vodov ln končno, da se neprestano borijo 
za znižanje svojih proizvajalnih stroškov ln 
s tem istočasno tudi za nižje cene svojim 
proizvodom. Na ta način bodo dosegli za
htevani učinek, to je rentabilnost podjetja, 
In tudi povečali dobiček svojega podjetja, 
na katerem bodo soudeleženi vsi delavci ln 
uslužbenci podjetja.

NOVI FINANČNI SISTEM V KOPRU
Med sklepi, katere je sprejel Istrski 

okrožni ljudski odbor, je tudi sklep o 
uvedbi novega finančnega sistema v 
istrskem okrožju, že Izvolitev delavskih 
svetov v Istrskem okrožju pred nekaj 
meseci, je terjala nadaljnje reforme. 
Novi sistem upravljanja podjetij izklju
čuje dosedanje administrativno plani
ranje ln zahteva sprostitev trgovine, 
ukinitev obveznih odkupov ter mono
pola raznih odkupnih podjetij hi s tem 
v zvezi zmanjšanje birokratskega apa
rata ln končno likvidacijo potrošniških 
nakaznic In bonov.

Zaradi ukinitve potrošniških nakaz
nic ln bonov bodo delovni ljudje vse 
potrošne predmete kupovali po tržnih 
cenah. Proste tržne cene pa so višje 
kot cene v zagotovljeni preskrbi, zato 
je bilo potrebno povišati tudi plače, pri 
čemer se upošteva denarna vrednost 
vseh ugodnosti, katere so imeli potroš
niki, dokler so bili v veljavi boni ln 
nakaznice. Ta ukrep pomeni z ozirom 
na realno kupno moč, dvig življenjske 
ravni delovnega človeka, ki sl lahko 
zboljša življenje tudi z boljšim delom 
ln. dobrim gospodarjenjem v podjetjih, 
saj so sedaj delavci udeleženi na do
bičku podjetja. Delež na dobičku je pre
šel na delavce, ko so na podlagi delav
skih svetov postali resnični gospodarji 
v tovarnah in podjetjih. Odlok o razde
litvi dobička gospodarskih podjetij do
loča, da mora vsako podjetje doseči 
dobiček v določenem odstotku planira
nega fonda plač.

V pogledu socialnega zavarovanja so 
tudi novosti. Odslej bo znašal prispe
vek za novorojenčka 20.000 din, meseč
na pomoč za prehrano noseče žene 2000 
dinarjev, stalni dodatek za otroka pa 
3500 dinarjev.

Delavci bodo prevedeni v nove sku
pine in plačilne razrede. Delavci, ld. 
vlagajo vse sile v proizvodnjo, bodo 
imeli nekajkrat višjo plačo kot tisti, ki 
slabo ali ne Izpolnjujejo svojih dolžno
sti. V podjetjih bo za delavce 24, za 
nameščence 25 plačilnih razredov. Novi 
odlok o plačah predvideva večjo dife
renciacijo po strokovni sposobnosti, po 
odgovornosti ln važnosti dela — reali
zirano bo socialistično načelo nagraje
vanja — vsakomur plačilo po njegovem 
delu.

Zaradi administrativnih ovir je bilo 
istrsko okrožje doslej skoraj zaprto go
spodarsko področje, odslej pa bo kopr
ski kmet lahko neovirano prinašal svoje 
pridelke na jugoslovansko tržišče In pri 
nas kupoval, česar gam ne pridela — 
drva, seno, semenski krompir, žito itd. 
Prost bo tudi premet z Industrijskimi 
Izdelki, omejitve bodo le za nekatere 
prehrambene predmete kot mast, olivno 
olje, sladkor-in moko.

Prehod na prosto formirane cene na 
podlagi ponudbe in povpraševanja In s 
tem v zvezi primerno povišane plače, 
bo nedvomno povoljen za delavce in na
meščence, ki bodo lahko kupovali kjer 
koli bodo hoteli in kar bodo hoteli.

STANOVANJSKA KRIZA V ŠTORAH
štore so se po osvoboditvi razvile iz 

majhnega skoraj neznatnega kraja v 
veliko središče naše železarske indu
strije. V povojnih letih so proizvodnjo, 
v štorski železarni znatno povečali, že
lezarno samo pa precej razširili. Za
radi dotoka nove delovne sile se je v 
Štorah zelo zaostrilo vprašanje -stano
vanj, ki jih še za domačine ni bilo do
volj. Razumljivo, da je vse to slabilo 
delovno sposobnost ter zmanjševalo 
uspehe v proizvodnji. Uprava železar
ne se, je zato že pred leti zavzela za 
izgradnjo novih stanovanj, ter je dala 
za to na razpolago tudi ustrezna ma
terialna sredstva.

Toda do leta 1949 so v Štorah v tem 
pogledu kaj malo naredili. Šele ko je 
prevzelo gradbeno podjetje »Beton« iz 
Celja, se je stvar premaknila z mrtve 
točke. Doslej so zgradili v Štorah že 
okoli 90 družinskih stanovanj, do zime 
pa jih bodo zgradili še 18. Poleg tega 
so zgradili še tri provizorije samski 
dom za 130 samcev. Popravili oziroma, 
adaptirali so tudi večje število starih ' 
stanovanjskih stavb. Uredili so vodo
vod inv kanalizacijo. Seveda bi bito., 
uspehi še večji, če bi imelo gradbeno 
podjetje boljšo mehanizacijo. Tako so 
n. pr. buldožerji že tako izkoriščeni/ 
da pogostokrat odpovedo. Primanjkuje 
jim tudi nadomestnih delov, kar otež- 
koča pravočasno popravilo različnih 
strojev. Pri vsem tem pa je do izida 
uredbe o ugodnostih na prioritetnih 
gradbiščih primanjkovalo še delovne, 
sile. Po izidu te uredbe pa je bilo de
lavcev naenkrat dovolj. »Beton« ima v 
načrtu tudi razširitev železarne. Tako 
bodo znatno povečali livarno in zgra
dili industrijski dovozni tir.

Kolektiv se zares trudi, da bi do
segel čimvečje uspehe. Do sedaj so se 
posebno izkazali naslednji delavci • 
zidarji: 4-kraitai udarnik Slemenšek' 
Lado, ki deila na gradbišču že od leta 
1948, Kmecelj Maks in Medved Jože. 
Da niso bili uspehi še večji, so v pre
cejšnji meri krive tudi uprave nekate
rih podjetij, ki so pred izidom uredbe 
o prioritetnih gradbiščih poslale na 
delo v Štore predvsem ženske in slabo 
razvite moške. Seveda je moralo pod
jetje to neprimerno delovno silo od
pustiti. Očitno je, da so nekatera pod
jetja pošiljala tako dedovno silo samo 
zato,,da so se je iznebila.

Pred gradbenim podjetjem »Be

ton « stojijo letos velike naloge. Posve
tili bodo vso skrb izgradnji družinskih 
in samskih stanovanj: saj primanjkuje 
v .Štorah še vedno okoli 300 'družinskih 
stanovanj. Vzporedno s -tem bodo na
peli vse sile, da bo tudi plan za razši-. 
ritev obstoječih obratov v železarni in 
zgraditev, novih pravočasno dosežen.

Kaj bodo gradili v Mariboru 
prihodnje leto

Leto 1952 bo - v našem gradbeništva leto 
namenjeno ■ družbenemu standardu. Da jih 
ne bodo potrebe prehitele, se že letos v Ma
riboru na gradbeno dejavnost v' prihodnjem 
letu skrbno pripravljajo. Pri pripravah igra
ta glavno vlogo dve zahtevi: hitrost in na
črtnost. Hitrost bo zahtevala gradnjo mon
tažnih .hiš, načrtnost pa podrobno izdelano 
regulacijsko skico.

Za gradnjo montažnih hiš pripravljajo 
gramoznico med Bohovo in Teznom. Tam bo
do namreč izdelovali cementninarske poliz
delke. V gramoznici že delajo pri sondah.. 
Lega gramoznice je odlična, saj bo lahko 
zalagala vso • Dravsko dolino in Slovenske 
gorice. ,Pri -izdelovanju cementnih polizdel
kov bodo prav prišle izkušnje iz Ljubljane, 
kjer jih izdelujejo že več leit.

Pred dnevi je bil sprejet tudi vodilni re- 
- gulacijski načrt mesta Maribora. Vsebina 
načrta je: ohraniti sedanje obličje v razvo
ju Maribora in ga prilagoditi novemu kon
ceptu. V- razvoju obdržati prožnost, da bodo 

..možni dodatki, ki- jih bo narekoval bodoči 
gospodarski razvoj mesta. Osnova načrta je 
izdelana po-najmodernejših urbanističnih na
čelih.

V svojem razvoju ima Maribor lažje sta
lišče od Ljubljane, saj je že preteklost na
rekovala smer razvoja, kajti levi breg je že 
zazidan in . je v njem prostora samo še za. 
približno 600 stanovanj. Na levem bregu 
bodo gradili za -zdaj (letos) samo železniško 
postajo lokalnega pomena, ki' bo obenem tudi 
obmejna postaja.

Maribor se bo urbanistično lahko razvi
jal samo na desnem bregu. Tu je že danes 
čutiti bodočo urbanistično delitev na ločene 
četrti, saj obstoji med sedanjimi političnimi 
četrtmi že smotrno položen pas zelenja. Te
žišče Maribora bo v četrti Tabor. — Tam 
bo centralni kolodvor, namesto sedanje ko
roške proge, ki jo bodo imemeetili, pa bo

Industrija
smer, ker je prevladujoča smer vetra se
verozahodna. Kulturni center Maribora bo 
na levem bregu, športno središče pa ob Kal
orij1, tam, kje že zdaj gradijo športniki 
stadion »Branika«. Kajpak bo tudi vsaka, 
četrt imela svoj športni center. Za smučko 
središče bodo uporabili- idealno Pohorje, ki 
je blagodejno za Maribor tudi kot neizčr
pen rezervoar zdravega zraka. V prvem pla
nu bo leta 1952 poleg graditve stanovanjskih 
stavb še gradnja zgradb za kulturne po
trebe četrti, saj ima n. pr. danes Maribor' 
samo 2 kinematografa, periferija, posebno 
indusarijska, pa-je v kulturnem izživljanju 
prometno preveč odtrgana od središča.

Ni še uradnih poročil, katera mesta 
so dosegli posamezni kolektivi železarn 
v polletnem tekmovanju, ko se že raz
vija smela ln odločna tekma, kdo bo 
najboljši v tekmovanju . za počastitev 
dneva JA. Kolektiv jeseniške železarne, 
ki presega vsak mesec svoje plane, ni 
popustil tudi v juliju, čeprav ima 
ogromno težav, rije in vrta, se bori za 
vsako tono jekla in podvzema vse, da 
bi plan zanesljivo dosegel odnosno pre-, 
segel tudi v juliju in avgustu. V teh 
mesecih se močno izkoriščajo poleg red
nih dopustov tudi neplačani dopusti, 
katere rabijo delavci-polkmetje za ob
delavo svojih njiv. Vsled tega je močno 
okrnjena delovna, sila. Tem težavam se 
pridružujejo že nekatera ozka grla 
proizvodnje v posameznih obratih. Kot 
nalašč se pojavijo ob takih prilikah še 
nepredvidene okvare na posameznih na
pravah in plan je resno ogrožen. Partij
ski in sindikalni organizaciji, tehnične
mu vodstvu, delavskemu svetu ln uprav
nemu odboru železarne dela to mnogo 
skrbi. Na proizvodnih posvetovanjih 
sprejemajo sklepe reorganizacije dela za 
reševanje situacije. Ker je nastal zastoj 
v adjustažah, so začasno ustavili ne
katere dnine na valjamiških progah in 
delavce premestili v adjustažo. To ni 
lahko, kar preko noči oditi na drugo 
delovno mesto. Ker pa delavci razumejo 
situacijo, sprejemajo spremembo rade 
volje. Jeklarni še posebno manjka ljudi.

V , drugem četrtletju si je priborila 
prvo mesto v železarni valjarna 2400 z 
340,9 točkami. Drugo mesto je zasedla 
žična valjarna z 340,7 točkami in tretje 
energijski oddelek z 339,8 točkami.

V prvem polletju pa je zmagala va
ljarna z 686,7 točkami. Drugo mesto sl
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je priborila cevarna. z 682,4 točkami in 
tretje mesto Javornik II. z 670,2 toč
kami. Razlike v številu doseženih točk 
so tako minimalne, da bi lahko vse 
prve tri obrate uvrstili kot zmagovalce.

Ker pa je letos pri ocenjevanju naj
važnejša zahteva dobra kvaliteta, za 
katero je danih 70 do 100 razpoložljivih 
točk, ni lahko doseči prvo mesto. Za 
dosego kvalitete je potrebno mnogo dol
goletne prakse, znanja in vestnega dela. 
železarna mora dobiti ugled najboljše 
kvalitetne železarne v državi.. Zato 
skrbi vodstvo železarne za sistematično 
vzgojo visoko kvalificiranega kadra. Sa
mo najboljši se bodo lahko v bodoče 
potegovali za nazive specialista, višjega 
specialista in mojstra.

Izdelki naše težke industrije 
v inozemstvu

Na velesejmu v Smirni bo od 20. av
gusta do 20, septembra letos razstava, 
na katero bodo tudi naše tovarne po
slale svoje izdelke. Obiskovalci raz
stave bodo videl; stružnice in brusil- 
niee, ki jih je izdelala »Prvomajska« v 
Zagrebu, elektromotorje in transfor
matorje tovarne »Rade Končar« iz Za
greba, nadalje razne električne stroje, 
stroj za gozdno industrijo itd. Tudi 
Litostroj bo razstavil svoje izdelke. To
varne precizne mehanike bodo med 
drugim razstavile tudi stroj za raču
nanje na štiri računske postopke. Za 
naše izdelke kovinske in strojne in
dustrije vlada v državah Bližnjega in 
Srednjega vzhoda veliko zanimanje. 
Tako se bo Jugoslavija pridružila med 
izvoznike težke industrije.

3.000 DELAVCEV TEKMUJE-
tekmovalna poreč la so \ia v predalih

$. avgusta je bila v Mariboru konferenca 
refereptov za tekmovanje vseh sindikalnih 
podružnic železniških delovnih kolektivov 
v Mariboru. Na konferenci so pregledali in 
ocenili delo posameznih kolektivov v tekmo
vanju za počastitev Dneva vstaje slover 
skega ljudstva In Dneva JA. Čeprav je 
pravzaprav šele začetek tekmovanja za dan 
JA, kažejo dosedanji uspehi, da je borba 
med posameznimi kolektivi mariborskega 
žele£niškega vozla za prvo mesto precej 
ostra. Pri vsem tem pa še vedno nekatere 
sindikalne podružnice neredno pošiljajo, ali 
E-a«Jploh ne Pošiljajo poročil. Tako nima 
KOZ železničarjev v Mariboru še nobenih 
poročil, kako poteka tekmovanje pri Sekciji 
za vzdrževanje proge, Preskrbi, v podjetja 
za impregnacijo železniških pragov v Hočah 
ter na postajah Maribor-Studencl in Tezno.

V Delavnici državnih železnic so začoli 
tekmovati že meseca maja, vendar pa za 
prvi mesec niso poslali nobenega, poročila, 
kljub tetin," da so v upravnem odboru sin 
dikalne podružnice kar S referenti za. tek
movanje (poleg referentov v sindikalnih 
pododborih). To je vsekakor nepravilen od
nos do okrog 3600 delavcev, ki z uspehom 
tekmujejo. V tem delovnem kolektivu tek
mujejo med seboj vse brigade, odseki ln . 
oddelki. 11. najboljšim brigadam, odsekom 
ln oddelkom podeljuje sindikalna podruž
nica vsak mesec prehodno zastavico. Od teh 
je 6—7 najboljših brigad. nagrajenih tudi z 
denarno nagrado in ena najboljša izmed 
teh prejme še en dan plačanega dopusta. 
Tako je Osrajnikova brigada v mesecu maju, 
ko je pomagala v kotlarskem oddelku, po

pravila kar 10 jeklenih peči za lokomotive, 
čeprav delavci te brigade niso bili vajeni 
tega dela. Odsek orodjarne za izdelavo 
orodja pa je izdelal nov tip pnevmatičnega 
kladiva za zakovičenje spreimikov ln zako
vic. Največ zaslng za Izdelavo tega kladiva, 
ki se je bolje obnesel kot tovarniški, pri
pada poslovodji Ignacn Gomolju. Hrušov- 
čeva brigada v tovornem oddelku je meseca 
junija presegla mesečni plan za 39e/i, vsak 
delavec te brigade pa je prispeval povpreč
no 36 din za gradnjo Slovenskega kultur
nega doma v Trstu.

Sindikalna podružnica je tekmovanje 
dobro organizirala in uvedla tudi pravilno 
nagrajevanje v tem tekmovanju, dolžnost 
referentov za tekmovanje pa je tudi ta: da 
vsaj redno pošiljajo poročila. Prav lahko se 
zgodi, da bi bil takšen delovni kolektiv 
na zadnjem mestu po krivdi tekmovalnih 
referentov, čeprav dosegajo delavci prav 
lepe uspehe.

Toda povrnimo se k konferenci. Po po
drobnem pregledu dela po posameznih tek
movalnih točkah, ki zajemajo izpolnjevanje 
plana, Izvenarmadno vzgojo, politično delo 
med člani sindikata, sodelovanje članov sin
dikata na vasi. fizkultnrno udejstvovanje 
ln prostovoljno delo.

izmed delovnih kolektivov, ki so poši 
.lja.ll poročila, je bil meseca aprila najboljši 
.kolektiv Tehnične vozovne službe, maja je 
dosegla največje uspehe Kurilnica, meseca 
junija pa Delavnica drž. železnic v Mari
boru. Po skupnih točkah je Kurilnica doslej 
še najboljša, nadaljevanje tekmovanja pa 
bo pokazalo, kdo bo končni - zmagovalec.

Mladi ameriški S!ovenci med nami
Letos so obiskali svojo staro domovino mnogi rojaki tz Amerike. Prihajajo v 

v skupinah in posamezno. Mnogi od njih so so zaprosili za podaljšanje vizuma, thko jim 
ugaja pri nas Izredno pa so veselo presenečeni nad lepotami to življenjem v Jugoslaviji 
v Ameriki rojeni Slovenci, ki so to pot prvikrat v Sloveniji ln v Evropi sploh. To so 
člani delavskega pevskega društva »Zarja« tz Clevelanda, ki se sedaj mudijo v Sloveniji. 
So gostje Slovenske izseljenske matice tn so prispeli v Jugoslavijo na naši ladji 
»Hrvatska«.

bulvar, ki bo vezal središče mesta med 
— ---dikalntm domom in kolodvorom, 

se bo razvijala v jugovzhodno

Slovenski delavski pevski zbor »Zarja« v Clevelandu

V prvi spodnji vrsti je deveta od leve proti desni Jožefa Turkraan. kije 
delovodklnja v veliki tovarni za moške obleke v Clevelandu. Njeni starši so doma 
iz Cerknice. A isti vrsti, enajsta j e J e n n i e Fatur, ki ima mater v Podcerkvi 
pri Star&m trgu na Notranjskem. V zboru nastopa tudi kot solistinja. V drugi vrsti 
je prvi od leve proti de-sm Frank Kokalj, delavec v avtomobilski industriji. 
Njegov oče živi v Ameriki, mati, ki je bila tudi 10 let v Ameriki, pa živi'sedaj v 
Gorenji vasi v Poljanski dolini. Tretji v isti vrsti pa je L. Poljšak, predsednik 
pevskega zbora »Zarja«, ki je prispel te dni semkaj s svojo ženo. Doma je iz Vipavske 
doline, po poklicu je kovinar. Prvi v zgornji vrsti je Frank Fatur, kovinar, 
njegovi starši so dimi a iz Zagorja na Krasn. Četrti v zgornji vrsti (od leve proti desni) 
pa J®. Andrej Tnrkman, kovinar v tovarni za dvigala. Njegov oče je doma 
iz Postojne, mati pa tz Iga. V njihov! družbi se nahaja tudi Viktor Belec 
delavec v tovarni za žico v Wankeganii, ki je tamkaj tajnik največiega društva Slovenske 
podporne jednote. Njega n! na sliki. Vsi so člani nalveč.ie In najbolj napredne 
etoy,enške organizacije — Slovenske narodne podporne jednote, ki štele 80.090 članu- 
Andrej Turkman pa je tudi član glavnega odbora SANS-a



Se o skladu za kulturnoprosvetno delo naših
s ndikalnih organizacij

TEDEN DNI PO SVETU
, Na vseh sestankih in konferencah od
borniki sindikalnih organizacij tožijo, da 
vodstva podjetij ne odvajajo sredstev za 
ktilturno-prosvetno in fizkulturno delo 
svojim sindikalnim podružnicam. 0 tem 
smo že pisali v »Delavski enotnosti« 
štev. 27 in 28 in tudi v štev. 32. Po
sebno pismene pritožbe podružnic in 
sindikalnih svetov potrjujejo, da so te
žave večje kot smo pričakovali.

Glavni odbor je o tem interveniral 
pri Centralnem odboru ZSJ in smo 3. 
avgusta t. 1. pod štev. 1219/1 prejeli pre
pis navodila zveznega ministrstva za fi
nance. Enak prepis smo dobili 4. avgusta 
t. 1. tudi od republiškega ministrstva za 
finance LRS. Navodilo ministrstva za 
finance FLRJ, podpisano 26. julija 1951 
pod št. 3276 in poslano ministrstvu za 
finance posameznih republik se glasi:

»Z ozirom na predpis člena 7 Ured
be o fondu za kulturno prosvetno delo, 
so se sredstva, ki so bila določena za ta 
sklad leta 1947, 1948 in 1949, morala 
vplačati v zvezni proračun zaradi odpla
čila posojila, danega sindikatom.

Počenši od leta 1950 lahko podjetja 
uporabljajo ta sredstva v navedene na
mene. Na podlagi soglasnosti s Central
nim odborom sindikatov Jugoslavije, 
bodo vsa državna gospodarska podjetja 
po zaključnih računih za leto 1950 od
vajala v ta fond prispevek, in to:

a) od rednega dobička 2%,
b) od nadplanskega dobička 10%,
c) podjetja, ki ne planirajo dobička, 

a ustvarjajo prihranke, odvedejo v ta

fond 200 do 400 din na delavca oziroma 
uslužbenca z ozirom na odločbo o potr
ditvi zaključnega računa.

Podjetja, ki ustvarjajo dobiček ozi
roma prihranke in na ta način ustvar
jajo tudi prispevek za sklad za kulturno 
prosvetno delo, po odobritvi zaključnega 
računa celotni znesek prispevka v ta 
sklad prenesejo iz svojega računa tega 
sklada po odobritvi zaključnega računa 
pripadajo sindikalni podružnici.

Sindikalne podružnice v smislu čl. 5 
Uredbe, obvezno odstopijo krajevnemu 
(okrajnemu) sindikalnemu svetu do 10 
odstotkov sredstev tega sklada za kritje 
kulturnih potreb v tistih podružnicah v 
sestavi sindikalnega sveta, ki delajo z 
izgubo. S pristankom sindikalne po
družnice, dotacija sindikalnemu svetu 
lahko znaša tudi več kot 10%.

Prosimo, da o prednjem obvestite 
glavne direkcije in lokalna podjetja z 
opozorilom, da se v letu 1951 sredstva 
tega sklada v smislu pisma ministra za 
finance FLRJ pov. št. 2621 od 17. ju
nija 1951 ne morejo uporabljati za na
bavo gradbenega materiala in izplačeva
nje gradbenih del.

Pripominjamo, da podjetja lahko upo
rabljajo tudi sredstva sklada vodstva, ki 
so namenjena v kulturno-prosvetne na
mene za izboljšanje stanja kulturno pro
svetnega dela v podjetju.«

Na podlagi tega bodo odpravljene 
nepravilnosti in nerazumevanje pri do
ločanju in odvajanju teh sredstev na če
kovno knjižico sindikalnih podružnic.

NAVODILA
o volitvah in delu svetodavnih delavskih svetov 

v železniških edinieah
Ker v osnovnem zakonu o upravlja

nju državnih gospodarskih podjetij s 
strani delovnih kolektivov v edinieah 
eksploatacije železnic, ni posebnih pred
pisov o upravljanju, je Centralna uprava 
sindikata železniških delavcev in usluž
bencev Jugoslavije do sprejema posebnih 
predpisov o upravljanju edinic eksploa
tacije železnic s strani delovnih kolekti
vov, sprejela naslednje navodilo o voli
tvah in delu svetodavnih delavskih sve
tov v železniških edinieah.

V edinieah eksploatacije Železnic se 
izvedejo volitve delavskih svetov, ki bodo 
imeli do sprejema posebnih predpisov 
o upravljanju edinic eksploatacije želez
nic samo svetodavni značaj. Delavski 
sveti ne bodo volili upravnih odborov.

Delavski sveti se bodo volili na način, 
predviden v osnovnem zakonu o uprav
ljanju državnih gospodarskih podjetij s 
tajnim glasovanjem (Uradni list FLRJ 
štev. 43 in 46 do 50). Volitve delavskih 
svetov se morajo izvesti v času od J. av
gusta do zaključno 31. avgusta 1951.

Delavski sveti se ne bodo volili v 
naslednjih edinieah:

na postajah I., II., III- in IV. razreda 
tako, da bo osebje zaprtih postaj (odpre- 
mališč), križišč, postaj, tovornih postaj, 
odjavnic in vseh drugih delovnih mest, 
predvidenih v čl. 11 Prometnega pravil
nika 62, volilo oziroma bo voljeno na 
svojih matičnih postajah.

Delavski sveti razporednih postaj lah
ko začasno povabijo člane delavskih sve
tov medpostaj svojih razporednih odse
kov na svoje seje, kadar bo delavski 
svet razporedite postaje smatral, da je 
potrebno, da se za boljšo koordinacijo 
dela skupno rešujejo vprašanja posamez
nega razporednega odseka.

V vseh matičnih kurilnicah in vseh 
obrtnih kurilnicah bodo izvolili v delav
ski svet matične kurilnice predstavnike 
delavskih svetov obrtnih kurilnic. Iz 
obrtnih kurilnic prideta v delavski svet 
matične kurilnice po dva predstavnika, 
če ima obrtna kurilnica do 60 delavcev 
in uslužbencev, po trije predstavniki pa, 
če ima nad 60 delavcev in uslužbencev. 
Na sejah delavskega sveta matične ku
rilnice morajo prisostvovati tudi izvoljeni 
člani (predstavniki DS obrtnih kurilnic).

V vseh samostojnih tehnično vozov
nih delavnicah in izpostavah tehnično 
vozovnih delavnic bodo v DS tehnično 
vozovne delavnice izvolili tudi izvoljene

predstavnike DS izpostav tehnično vo
zovnih delavnic, V DS izpostav tehnično 
vozovnih delavnic prideta v DS tehnično 
vozovne delavnice po dva predstavnika, 
če ima izpostava tehnično vozovne de
lavnice do 60 delavcev in uslužbencev, 
po trije predstavniki pa, če ima nad 60 
delavcev in uslužbencev.

Na vseh sekcijah in nadzorništvlh za 
vzdrževanje proge bodo volili v DS sek
cije tudi izvoljene predstavnike DS nad- 
zorništva, po dva iz vsakega nadzorni- 
škega odseka. V vseh glavnih nadzor- 
ništvih za signalno varnostne in tele
grafsko telefonske konstrukcije, katerih 
DS volijo in v katerega se volijo delav
ci in uslužbenci z vsega področja glav
nega nadzorništva.

Število članov DS je odvisno od skup
nega števila delavcev in uslužbencev 
vsake edinice. Ce šteje izvršna edinica 
do 30 članov, so vsi člani DS; če šteje 
izvršna edinica od 300 do 500 članov, 
se izvoli 44 članov v DS, od 900 do 
1000 — 56 članov, od 1400 do 1500 — 
71, če pa šteje izvršna edinica nad 2000 
članov se jih izvoli v DS 90. DS
morajo obvezno priti voditelji (šefi) 
edinic.

Za reševanje skupnih problemom edi
nic in za dosego popolnega sodelovanja 
edinic eksploatacije železnic in izpolnje
vanje njihovih nalog, je treba na vseh 
železniških vozlih izvoliti koordinacijske 
delavske svete. DS na vozlih bodo re
ševali vprašanja, ki vplivajo na pravilno 
odvijanje službe na vozlu. Ti predstav
ljajo skupen interes vseh edinic vozla. 
Izbor za DS na vozlu se izvede na 
skupni seji vseh članov DS edinice vo
zla tako, da da vsak kolektiv po 2 do 
5 članov. DS vozla morajo obvezno se
stavljati šefi edinic in predstavniki DS 
vsake edinice železniškega vozla. DS 
vozla voli predsednika .izmed izvolje
nih članov DS vozla, na prvi seji pa 
predseduje po letih najstarejši član DS 
vozla.

DS vozla se bo izvolil na vseh vozlih, 
kjer sta dve ali več organizacijskih 
edinic.

Delavski sveti železniških edinic bo
do sodelovali pri reševanju naslednjih 
nalog: pri sestavi osnovnega plana iz
vršne edinice, pri sestavi mesečnega 
operativnega plana edinice in pri spre
jemanju sklepov za pravilno poslovanje 
in izpopolnjevanje plana.

Torej vsa gospodarska podjetja, tudi lo
kalna, morajo odvesti ta denar za kul
turno prosvetno dejavnost sindikalnim 
podružnicam. Po odobritvi letnih bilanc 
ta denar že pripada sindikalni podruž
nici in so vsi razni izgovori neutemelje
ni. Do konca leta 1949 je ta denar kot 
posojilo dobival Centralni odbor ZSJ od 
vlade FLRJ in ga razdeljeval nižjim or
ganizacijam po potrebi, sedaj pa se zbira 
neposredno v podružnici.

Ponovno poudarjamo, da je vsaka po
družnica po Uredbi (Ur. 1. FLRJ št. 42 
od 28. VI. 1950) dolžna 10% prejetega 
denarja takoj odvesti pristojnemu okraj
nemu ali krajevnemu sindikalnemu sve
tu. Sindikalni sveti bodo ta denar pora
bili za splošne kulturne in fizkulfurne 
potrebe, zlasti pa za tiste organizacije, 
ki delajo z izgubo oziroma, ki tega de
narja ne bodo dobile (zdravstveni, pro
svetni. drž. uslužb., obrtni sindikati itd.). 
Zato je potrebno, da podružnice odve
dejo sindikalnim svetom tudi več kot 
10%.

Ta sredstva se ne smejo trošiti v dru
ge namene kot jih določa Uredba. Po
družnica mora izdelati proračun, zakaj 
bodo trošili tekom leta, Močno je grajati 
primere, da s tem denarjem organizirajo 
drage zabave, izlete itd. in tako brez 
prave koristi potrošijo težke vsote denar
ja. Tak proračun mora potrditi tudi član
stvo in na občnem zboru je odbor dolžan 
posebej poročati o sredstvih in izdatkih 
tega sklada, ker ta sredstva niso sestav
ni del organizacijskega proračuna. Vse 
članstvo, zlasti pa nadzorni odbori, naj 
kontrolirajo upravičenost izdatkov iz 
sklada za kulturno prosvetne in fizkul- 
turne potrebe.

Tudi sindikalni sveti imajo tu odgo
vorne naloge. Predvsem naj skrbijo, da 
bodo vse podružnice ta denar od podje
tij res prejele in takoj odvedle njim pri
merne odstotke z ozirom na splošne po
trebe in potrebe drugih podružnic na 
njihovem področju, zlasti pa, da bodo 
ta denar sami in vse podružnice res pra
vilno in koristno trošili v namene, za 
katere se daje. Nujno je resno štediti 
tudi s sredstvi tega sklada.

Prihodnjič bomo ponovno pisali m 
svetovali, kako naj se ta sredstva tro
šijo. ker to samo v Sloveniji predstavlja 
več milijonov, ki so ustvarjeni z velikimi 
napori vseh delavcev in premalo smo 
bogati, da bi jih brezbrižno im neodgo
vorno zapravljali. B. M.

IZGUBLJENE SINDIKALNE 
KNJIŽICE

Mallot Božidar iz Ljubljane proglaša
svojo izgubljeno sindikalno knjižico št. 93750 
za neveljavno.

Nadalje proglašajo svoje Izgubljene sin
dikalne knjižice za neveljavne naslednji 
delavci gradbene industrije i-z Vuzenice:

Helbi Franc, knjižica At. 2070107: Mesner 
Anton, knjižica Atev. 2425915; Helhl Fj-anc, 
knjižica štev. 7(1424; Slekovec Karel, knjiži
ca štev. 437098, in Divjak Franc, knjižica 
štev. 2970098.

Izgubljeno sindikalno Izkaznico številka 
58713. glasečo se na ime Sitar Evald, pro
glašam za neveljavno.

Sodelovali bodo pri razporedu tiste
ga dela sklada vodstva, ki je na razpo
lago izvršni edinici. Predlagali bodo no
tranjo organizacijo edinice in sistemiza
cijo delovnih mest. Proučevali bodo re
šitve pritožb delavcev in uslužbencev 
v zvezi z odpovedmi, notranjim razpore
dom dela, premeščanjem itd. DS bodo 
ukrepali za napredek proizvodnje v edi
nici. posebno pa za racionalizacijo dela, 
povečanje proizvodnosti, znižanje stro
škov, zboljšanje kakovosti dela in izva
janje štednje ter za izpopolnjevanje de
lovnih norm.

Sodelovali bodo pri proglaševainju 
novih udarnikov, racionalizatorjev in 
novatorjev, skrbeli za strokovni dvig 
delavcev in uslužbencev, za njihovo pra
vilno razporejanje in pravilno izvajanje 
predpisov o delovnih odnosih v edini- 
cah, plačah in mezdah._ Skrbeli bodo za 
higiensko tehnično zaščito delavcev, iz
boljšanje življenjskih pogojev, delovne 
discipline in sploh reševali vprašanja, 
ki se tičejo edinic in delavcev.

Dolžnosti in naloge šefa izvršne edi
nice se s tem ne spremenijo.

Pogajanja v Kesongu so še vedno na 
mrtvi točki. Medtem ko je kitajsko-severno- 
korejska delegacija z dosedanjimi popusča- 
nji dokazala, da je Mao-Ce-Tungu in nje
govim moskovskim gospodarjem, mnogo do 
tega. da se korejska avantura čimprej kon
je, je v vprašanju določitve razmejitvene 
črte nepopustljiva. . .

Kitajci Ae vedno vztrajno zagovarjajo 
svoje stališče, naj bi tekla razmejitvena črta 
na obeh straneh 38. vzporednika, medtem ko 
zastopa OZN mnenje, naj bi se razprostirala 
blizu sedanje bojne črte v Severni Koren. 
Po mnenju OZN bi opustitev sedanjih ugod
nih in strateško hranljivih položajev pome
nila. da OZN podpira težnje po ponovni 
politični razdelitvi Koreje.

V diplomatskih krogih prevladuje mne
nje, da bo delegacija OZN nadaljevala s 
pogajanji vse dotlej, dokler se bo nasprot
nikova delegacija pripravljena pogajati. 
Čeprav se zdi. da bodo Kitajci pri vprašanju 
določitve razmejitvene črte nepopustljivi, 
predvidevajo v OZN, da še vedno obstaja 
upanje na kompromis. Sedanjo frontno črto 
naj bi malo popravili v korist severnih, v 
kolikor bi lejtii ta odstopelk nadomestili 
ob zahodno korejski obali. , .

Očitno je. da Kitajci zavlačujejo po: 
ga jan ja predvsem zato. da bi. si obranili 
ugled, ki so ga zadnji njihovi porazi na 
fronti močno omajali^ V zahodnih krogih 
v zadnjem času izražajo bojazen, da ho 
Peking po propadu intervehejje na. Koreji 
sprožil napadalne vojne v Siamu, Burmi, 
Tndokini, Indoneziji in v drugih državah 
južnovzhodne Azije. Pa hi se kaj takega res 
lahko zgodilo, nam govori več razlogov.

V vseh navedenih državah obstajajo ne
stabilne in korumpirane vlade, ki zaradi 
svoje protiljudske politike ne uživajo kak*ne 
posebne podpore ljudskih množic. Poleg tega 
obstajajo skoraj povsod številne kitajske 
nacionalna manjšine, ki so večinoma no 
strani Pekinga in ki predstavljajo peto 
kolono v teh državah. Za ilustracijo nava
jamo nekaj podatkov: . _ ....

V Indoneziji je n. pr. okoli 1,5 milijona 
Kitajcev, ki imajo v svojih rokah vse 
ključne pozicije v gospodarstvu. Zanimivo 
je, da je večina. Kitajcev, čeprav so kapi
talisti, na strani pekinške vlade. V Siamu 
šteje kitajska manjšina okoli 3 milijone 
ljudi,« ki imajo v svojih rokah skoraj vso 
siamsko trgovino. Poleg tega podpira pe
kinški režim tudi večina glavnih siamskih

časopisov, ki imajo velik vpliv na izobilj 
kovanje javnega mnenja v državi. Ze ti 
podatki nam dokazujejo, da hi se lahso 
Peking v ugodnem trenutku pod krinko za
ščite pravic svojih državljanov v teh drža
vah zapletel v nove osvajalne vojne. Seveda 
pa bi taka pustolovska akcija nedvomno 
sprožila novo svetovno vojno.

PRED SPORAZUMOM MED PERZIJO IN 
ANGLIJO O NACIONALIZACIJI IRANSKE 

PETROLEJSKE INDUSTRIJE?
Dogodki zadnjega tedna kažejo, da je 

Harriman uspel v svojem prizadevanju, da 
pricfŠ čimprej do obnovitve pogajanj med 
Anglijo in Perzijo glede nacionalizacije 
iranskega petroleja. .

Politični opazovalci 
v Teheranu menijo, 
da je sporazum med 
obema državama le še 
vprašanje časa. Toda 
kljub tem optimi
stičnim napovedim ne 
moremo prezreti ne
katerih dejstev. Res 
je, da je bila Perzija 
zaradi obupnega go- 
6podarskega_ in finanč
nega položaja v državi 
ter sovjetskih groženj 
prisiljena na popušča
nje. Toda na drugi 
strani ni mogoče za
nikati. da je perzijsko 
ljudstvo tako zrevolu- 
cionira.no, da bi vsako 
večje popuščanje po
menilo nevarnost za 

padec Mosadegove vlade in revolucije v 
državi. Prav zato se nahaja teheranska vi a- 
da pri sedanjih pogajanjih v zelo kočljivem 
položaju. Angleži se teh težav nedvomno 
tudi dobro zavedajo in bodo zato verjetno 
nepopustljivi. Ko so Sovjeti spoznali, da 
z obnovitvijo pogajanj preti nevarnost nji
hovim interesom v Perziji, so začeli na per
zijskih mejah uprizarjati incidente m pro
vokacije. ki naj bi povzročili napetost m 
nerede v državi ter vplivali na javno mne
nje v Perziji. ... ,

No. kljub vsemu izgleda. da se »osja 
obe državi že v kratkem sporazumeli, lo pa 
bo nedvomno v veliko korist naporom za 
ohranitev svetovnega miru.

Avarell Harriman

žarišče in ležišče dela le v osnovni 
sindlhal. organizaciji nskasr /

Plenum sindikata primorskih železničar
jev v Šempetru na Krasu se je minulo 
soboto sestal tretjič po izvolitvi.

Že iz poročila tajnika tov. Lebana, ki 
je predvsem obravnaval dva pereča pro
blema — tehnično-higiensko zaščito delavca 
in njegovo ekonomsko prevzgojo za čim 
plodnejše sodelovanje v upravljanju last
nega podjetja, je izzvenelo premalo uve
ljavljeno načelo, da je Žarišče m težišče 
smdi.Kalnega dela v vsaki posamezni osnovni 
organizaciji. To velja prav posebno za sko
raj vse sindikalne organizacije po naši 1 ri- 
morski, ki še nimajo toliko tradicije v deln, 
razen tega pa se mora članstvo po svojih 
delovnih mestih — postajah, kurilnicah, sek
cijah in proizvodnih edinieah — boriti s 
kopico objektivnih težav.

Analiza dela zadnjih mesecev je poka
zala, da. se je delo v sindikatih v tem ob
dobju spet popravilo m so primorski želez
niški kolektivi zato spet poželi nekatere 
lepe sadove. Prav gotovo je zanje še pose: 
hej častno, da štejejo med svojimi kolektivi 
najboljšo progo-vzdrževalno edmico v državi 
— sekcijo za vzdrževanje proge v Gorici.
Nedvomno imajo pri teh priznanjih svoj 
znaten delež tudi sindikalne organizacije, 
čeprav je zasedanje tega. plenuma pokazalo, 
da je med njimi še mnogo napak in po
manjkljivosti. . . y • ....

Tako je bila med drugim izrečena kritika 
na račun zastoja v delu pri KOZ na sedežu 
direkcije, nasploh pa je sam tajnik naštel 
vrsto drobnih, pa tudi odločilnejši.h slabosti 
v posameznih podružnicah, kakor n. pr. ne- 
življenjske prijeme v prirejanju seminar
jev za ekonomsko prevzgojo članstva, pre
majhno zavzemanje za čim uspešnejše stro
kovno izpopolnjevanje članstva, najbolj pa 
premajhna skrb za izvršitev raznih ukrepov 
za zaščito delavca in uslužbenca pri /le n 
in za čuvanje zakonitost, pri izdajanju 
tozadevnih odločb. Med slednjimi je v zad
njem času neprijetno zadela vse delavstvo 
uredba o priznanju posebnih doklad, tako 
imenovanih krnskih, ki se za zdaj prizna
vajo samo uslužbencem, čeprav so pri ne
katerih delih nrav delavci bolj izpostavljeni 
težjim terenskim in vremenskim prilikam 
teh krajev. Delovna disciplina po kolektivih 
ni povsod na zaželeni višini,, pa tudi pove
zanost med sindikalnimi in upravnimi mesti 
je ponekod preslaba, tovariška sodišča so 
ostala samo na papirju, organi ljudske in
špekcije so zanemarili izvrševanje svojin 
funkcij itd., vse to zapenčuje bilanco sindi
kalnega dela Zadnjih mesecev med primor
skimi železničarji.

V živahni diskusiji se. je izluščilo Se 
več drugih podrobnosti, ki hromijo delovni 
polet v kolektivih in nalagajo sindikalnim 
organizacijam živahnejšo skrb za številne 
potrebe delovnega človeka. Člani so resn 
marsikatero resno besedo o pomenu stalnega 
šolanja osebja, ki n. pr. pri vozovnih pre 
glednikih v Šempetru ni do sedaj pokazalo 
nobenega uspeha; o pravilni 1» smotrni 
uporabi kazenskih ukrepov, ki Jih je treba

zmanjšati, pri .tem pa le težiti za boljšo 
kvaliteto dela; o odpravi raznih tehničnih 
pomanjkljivosti, ki otežujejo . izpolnjevanje 
poglavitne zapovedi pri železnici — rednosti 
in varnosti prometa hkrati z zahtevo po 
čim kulturne,jšem prevozu ljudi in omeje
vanju nezgod; o raznoterih osebnih Potre
bah in željah delovnega človeka (glede sta
novanj. dopustov, zdravstvene zaščite, ure
ditve delovnih mest in bivalnic itd.).

Plenum je pred zaključkom sprejel ne
kaj sklepov, ki naj bolje usmerijo bodoče 
delo sindikalnih organizacij glede splošne 
vzgoje in strokovne vzgoje še posebej, po
leg tega pa posvetijo prvenstveno skrb še 
aktivizaciji tovariških sodišč, ki bodo pred
vsem storila velike usluge na področju de
lovne discipline, potrebam delovnega člo
veka glede njegove zaščite pri delu ter 
čuvanju zdravja in higiene, pri čemer naj 
se čim tesneje povežejo z upravnimi vodstvi, 
nič manj pa tudi z vsemi krajevnimi fak
torji ljudske oblasti, Razen teza je plenum 
pozval vse svojo podružnice, naj se v cini 
večjem številu vključijo v tekmovanje za 
počastitev desetletnice JA. zgodovinskega 
praznika, ki bo po naši Primorski, kot eno 
najpopularnejših pritegnilo najširše plasti 
prebivalstva.

Mazanje tračnic v krivinah
Razen običajnih ukrepov za lažje uti

ranje poti železniškim vozilom v krivinah 
prog so francoske železnice uvedle mazanje 
tračnic. S tem so kar zadovoljivo resi e 
problem velikega vpliva centnfugatoe sile 
na prekomerno obrabo bandažev kolesnih 
dvojic in pa tračnic. . - .

Ta problem, ki so ga francoske želez
nice znanstveno s poizkusi obdelovale od 
leta 1«on dalje, je postal zelo pereč pri na
stopajoči množični elektrifikaciji železniških 
prog, oziroma zaradi uvedbe sodobnih vla
kov in motornih vozil z velikimi brzinami.

T)o sedaj sta bila uvedena dva tipa ma
zalnih naprav: »Brachet« oziroma »RibouJet«. 
Te mazalne naprave so namešče-ne na loko
motivah oziroma elektromotorjih in delujejo 
le takrat, ko vozijo ta vozila skozi krivine; 
t. j. avtomatično mazanje tračnic prične, 
brž ko zavozi vozilo v krivino in to na na
sprotni strani od nagiba vozila, ko nastaja 
zaradi zvišane zunanje, tračnice, mazanje pa 
prestane, ko dospe vozilo v vodoravno lego. 
Olje iz teh mazalnih naprav se pretaka 
ustrezno nagibu vozila na levo ali desno 
stran po speljanih cevkah in pronica k eni 
ali drugi zunanji tračnici krivine.

Pri brzfinah vozil .'>0—40 km/h prične de
lovati mazalna naprava šele pri 60 mm zvi
šanju zunanje tračnice. Delovanje naprave 
tipa »Riboulet« je elektro-pneumatično.

Dosedanje preizkušnje naštetih mazalnih 
naprav so pokazale zelo dobre uspehe. Ob
raba bandažev kolesnih dvojic se je zmanj
šala za 60%, življenjska doba tračnic v kri
vinah pa se je zvišala od 8 na 16 let.

Vseučil. prof. 
dr. Ivan Tomšič: Koiiec italijanskega kolonialnega imperija

Bodočnost Efrireje in Somalije
Italija Je bila sprejeta kot velesila šele na lon

donski konferenci leta 1871. Tega položaja ni dosegla 
z lastnimi močmi, ampak s pomočjo Franclje in Fru- 
slje. Znani švedski strokovnjak R. Pr5T*
kratko in jasno,- da je pot Italije k velesili vodila čei 
njene lastne poraze in čez zmage njenih zaveznikov.

čeprav je položaj Italije kot velesile imel že od 
vsega začetka znake slabosti, se je Italija pridružila 
v drugi polovici 19. stoletja kolonialni ekspanziji ev
ropskih velesil v Afriki. Potem ko je njena »latinska 
sestra« Francija zasedla Tunizijo in se je tel. Brita
nija močno zasidrala v Sredozemlju, je Italija st»P"a 
leta 1882 v tesnejšo zvezo z Avstro-Ogrsko In Nem
čijo, * čimer so ustvarili znano trojno zvezo.

Naslonjena na to trojno zvezo je Italija pričela 
svojo kolonialno politiko. Leta 1885 je zasedla afriško 
obalo ob Rdečem morju, pokrajino, ki ji je Cirlspi. 
italijanski ministrski predsednik, dal ime Eritreja, 
to je bilo staro ime za Rdeče morje. Zdelo se je. da 
ie ta pokrajina pomembna, kajti po odprtju sueškega 
prekopa (leta 1869) je Rdeče morje postalo glavna pot 
za dostop v Sredozemsko morje.

Iz Eritreje je Italija raztegnila svojo kolonialno 
nosest proti obalam Indijskega oceana, kjer je na
stala italijanska Somalija (leta 1899). Ko v nasled
njem uporabljamo Izraz Somalija, mislimo na Italijan

srt, Tffii."!jSSIj
in v Etiopijo ali Abestnljo. Toda svobodoljubna Etio 
ntia se je uprla osvajalcu ln ga pri Adut 1. marca 
1896 docela porazila. Italija je komaj ohdržala Soma 
lilo ln zmanjšano Eritrejo. Tako se ]e žalostno kon
čal prvi poskus italijanskega kolonialnega širjenja.

Več sreče je Italija imela z osvajalnim pohodom 
v Libijo (1912). Sicer kasneje pri delitvi pokrajin
otomanskega Imperija In blv5ih ."eniških nnoštei-alV 
koncu prve svetovne vojne Italije niso upoštevali, 
dobila je le pokrajino Džubo In dve oazi v Libiji. 
Italijani pravijo, da Je to bila krileča krivica, na 
katero Je Italija morala reag rati. In to je napravila 
z osvajalnim napadom na Etiopijo.

Mussolini je sanjal o velikem Italijanskem kolo 
nlalnem imperiju, ki bi se raztezal od Sredozemskega 
morja do Indijskega oceana. S svojo slino premočjo 
je Italija poteptala Etiopijo ln ustanovila leta 193» 
Imperij. Tedaj je Italija bila na vrhuncu svoje moči.

Toda fašistična Italija se je vezala z narodno- 
soclalistlčno Nemčijo. In to je bilo zanjo usodno v 
drugi svetovni vojni. Poražena je Italija podpisala 
brezpogojno kapitulacijo (septembra 1943) in nato 
mirovno pogodbo 10, februarja 1947. S to mirovno po
godbo je Izgubila vse svoje kolonije: Libijo, Eritrejo 
ln Somalijo. Glede Libije smo zadnjič pojasnili, da 
postaja nova neodvisna država. Kaj so sklenili glede 
Eritreje in Somalije?

ERITREJA
Kot glede Libije tako je tudi vprašanje bodočnosti 

Eritreje rešila Organizacija Združenih narodov. Treba 
pa je bilo pet let razpravljanj In pogajanj. Komisija, 
ki jo je poslal Glavni zbor OZN v Eritrejo z nalogo, 
da ugotovi voljo naroda ln najde način, kako pospe
šiti njegovo blaginjo, se ni mogla zediniti na en 
predlog. Med eritrejski?« narodom je bilo močno gi
banje. naj se ustvari neodvisna država. Eritrejske 
politične stranke so bile različnega mnenja: eni so 
bili za zvezo z Etiopijo, drugi za neodvisnost Eritreje, 
tretji pa celo za to, da se Eritreja razdeli In pri
ključi k Sudanu (zahodni del z muslimansko večino) 
In' k Etiopiji (vzhodni del s koptskimi kristjani, kjer 
je pristanišče Assab). Vsi so priznali upravičenost 
težnje Etiopije, da pride do morja. Po načelu samo
odločbe narodov bi pa vsekakor morali vprašati eri
trejski narod, kaj želi glede svoje bodočnosti.

V posebnem odboru Glavnega zbora OZN je konč
no zmagal duh sprave in je prišlo do kompromisne 
rešitve. Pri tem so upoštevali, da bi Eritreja pri 
svojih slabih ekonomskih pogojih težko zmogla samo
stojno državno življenje ln da njeno nekaj čez eno- 
milljonsko nepismeno ln politično ne dovolj zrelo 
prebivalstvo sestavlja več plemen z različnimi jeziki, 
tradicijami In verstvi ter Italijansko manjšino (20.000),

zaradi' česar v Eri
treji nt enotne volje. 
Arabskomnsllmanske 
države so bile proti 
federaciji iz bojaz
ni, da bo v škodo
pravici samoodločbe

tudi ta odpor ponehal, ko le etiopski zunanji minister 
na zaključni plenarni seji Glavnega zbora dal za
gotovilo. da bodo pravice ln posebnosti eritrejskih 
muslimanov varovane.

Glavni zbor OZN je sklenil 2. decembra 1950, naj 
se bivša Italijanska kolonija Eritreja združi z Etio
pijo tako, da bo postala avtonomna enota v okviru

POLOTOK - ^
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ii^septemhril ESIT%
(federaciji) z enotnim držat ljanstvom je treba žago 
tovltl Eritreji, da bo sama imela polno nadzorstvo 
nad svojimi lastnimi zadevami. Delitev oblasti med 
eritrejsko ln zvezno vlado je organizirana podobno 
kot v naprednih zveznih ustavah. Kot temeljni zakon 
zasnovane zveze bo veljal federalni akt, ki obstoji 
iz prvih 7 členov sklepa Glavnega zbora z dne 2. de 
cembra 1959 ln se predloži v potrditev etiopskemu 
cešarju. . . . ,

Eritrejsko etiopska zveza naj se ustanovi posto-

nnma Nalnrcl nai se organizira eritrejska vlada ln

ščlnl Velika Britanija, ki Ima že Iz časov druge 
svetovne volne upravo nad Eritrejo, bo vodila zadeve 
Eritreje v tej prehodni dobi. Poseben poverjenik OZN 
naj pomaga organizirati eritrejsko upravo, dokler se 
ne prenese vsa oblast na Eritrejo. Nato šele. toda 
najkasneje do 15. septembra 1952, naj se Eritreja zdru
ži z Etiopijo.

SOMALIJA
Somalija ob Indijskem oceanu ima bllzn en mi

lijon prebivalcev, večinoma nomadov. Gospodarstvo 
je še nerazvito. Podnebje je neznosno za Evropejce. 
Glede bodočnosti te bivše italijanske kolonije so se 
sporazumeli v okrilju Organizacije Združenih naro
dov sorazmerno hitreje kot glede Libije in Eritreje.

Dne 22. novembra 1919 Je Glavni zbor OZN sklenil, 
naj Somalija postane neodvisna in snverena država 
deset let potem, ko G avni zbor potrli dogovor o med
narodnem skrbstvu glede tega ozemlja. Slednje se je 
zgodilo 2. decembra 1958 in.od tedaj torej teče doba 
desetih let. V tej prehodni dobi .ie Somalija podvr
žena režimu mednarodnega skrbstva. In sicer so to 
upravo poverili ravno Italiji, ki Je bila na istem 
ozemlju poprej kolonialna sila. Italiji pomaga pri 
unravl in svetuje odbor, sestavljen iz zastopnikov 
treh držav (Kolumbija, Egipt In Filipini).

V debati pred glasovanjem je sovjetski delegat 
Izrazil bojazen, da hočejo Vel. Britanija In Združene 
države Amerike ustvariti v Somaliji s pomočjo Italije 
vojaško oporišče. Delegat Iraka je Izjavil, da pri
čakuje od Italije, da bo kot upravljajoče oblastvo dala 
Somalljcem blagodati Italije Danteja. Raffaela in 
Michelangela, ne pa Machiavellija. Mussolinija ali 
Grazianija.

Somalija bo torej postala neodvisna država dne 
2. decembra 1960.

*

Italiji od vsega kolonialnega Imperija ni ostalo 
nič. Libija postaja neodvisna država, Eritreja se zdru
ži z Etiopijo v zvezo. Italiji so dali le upravo nad 
Somalijo, z nalogo, da pripravi vse. da tudi ta po
stane neodvisna država po desetih letih.

Z ustanovitvijo Eritrejsko etiopske zveze je ustvar
jena v Vzhodni Afriki močna neodvisna država. Ta 
služi enako kot Libija za zgled, kako se je podre- 
ienlm narodom treba boriti, da sl ustvarijo lastno 
državo. V ta dva zgleda upirajo svoje poglede sedaj 
ostali odvisni narodi afriške celine. Kajti živimo v 
dobi, ko se kolonialni narodi prebujajo tn ko me
čejo s sebe jarem z zahtevo, da hočejo sami gospo
dariti na svoji zemlji. Imperialistične kolonialne sile 

1 ne morejo zaustaviti in spremeniti toka tega mogoe- 
i nega narodnoosvobodilnega gibanja.



ila i
sindikalne podružnice 

na Javorniku
Reorganizacija, kj je bila izvršena 

v sindikalni podružnici jeseniške žele
zarne pred nekaj meseci, je privedla 
do prave prelomnice v sindikalnem 
delu. Poenostavljenje samega dela, je 
v veliki meri uplivalo na dosežene 
nspehe, predvsem v organizacijskem 
pogledu, saj so se novoustanovljene 
sindikalne podružnice dokaj hitro zna
šle v nastalem položaju ter začele z 
svojim samostojnim delom. To velja 
tudi za podružnico valjarne na Javor
niku, kjer so se posebno hitro poka
zali uspehi pa tudi pomanjkljivosti v 
sindikalnem delu.

Prvi meseci samostojnega dela ja- 
vorniške sindikalne podružnice so po
kazali, da je bila temeljita reorgani
zacija sindikalne organizacije v žele
zarni potrebna, saj bivša sindikalna 
podružnica kovinarjev na Jesenicah 
zaradi velike obsežnosti v mnogih pri
merih ni bila kos svojini nalogam. To 
je popolnoma razumljivo, saj je v ko
lektivu nad >0 sindikalnih odborov, ki 
so iskal; potrebne pomoči od svoje po
družnice, ki pa je ta ni mogla dati.

Sindikalna podružnica na Javorniku 
je po svoji ustanovitvi morala misliti 
na poživitev dela v nekaterih obratih, 
med njimi Javornik I in valjarna 2400 
ter oddelkih, ki spadajo pod novousta
novljeni sindikalni odbor Javornik IV. 
Skrb in pozornost, ki jo je posvečala 
javorniška podružnica sindikalnim od
borom in grupam v obratih, oddelkih 
in delavnicah je prispevala k dose
ženemu uspehu v tekmovanju, svoj 
delež pa je doprinesla tudi k predčas
nemu izpolnjevanju mesečnih plan
skih nalog v produktivnih obratih va
ljarne.

V zadnjih mesecih, posebno pa po 
zaključnem tekmovanju v aprilu, je 
začelo delo v javorniškem sindikatu 
vidno pešati. Seje nekaterih sindikal
nih odborov so izgubile na svoji kako
vosti, to se pravi, da so slabo priprav
ljene; premalo obravnavajo naloge 
ki jih imajo sindikalne organizacije 
v zvezi z gradivom in sklepi zadnjih 
plenarnih zasedanj CO ZSJ in GO
zss.

Kar zadeva reševanje vsakodnevnih 
organizacijskih vprašanj, nastajajo te
žave v obratu Javornik I, ki je po sta- 
ležu članstva največji v valjarni. Slaba 
povezava, nekolektivno delo in odgo
vornost za izpolnjevanje tekočih nalog, 
bi bila ocena sedanjega dela tega sin
dikalnega odbora. Posledice takšnega 
stanja se že kažejo, saj o delu sindi
kalnih grup v valjarnah lahke in težke 
proge ter v adjustaži skoraj ne more 
biti govora.

Stanje kakršno vlada v sindikalni 
organizaciji na Javorniku odgovarja 
tudi plačevanju sindikalne članarine. 
Poverjeniki sindikalnih grup, ki oprav
ljajo to delo. zanemarjajo vprašanje 
plačevanja članarine, kar je tudi vzrok 
rapidnega padanja plačevanja sindi
kalne članarine v obratih valjarne.

Boleča točka v delu sindikalnih od
borov je tudi udeležba članov na sindi
kalnih sestankih, ki v večini prime
rov ni zadovoljiva, saj se le malenko
sten odstotek članstva udeležuje se
stankov.

Nadaljni problem, ki zadeva v ve
liki meri sindikalno organizacijo, je 
skrb za človeka, Kljub temu, da je bil 
v tej smeri dosežen pomemben napre
dek, za kar ima največ zaslug komi
sija pri upravnem odboru podružnice, 
pa je med ljudmi, zaradi najrazličnej
ših razlogov, ki so v tesni povezanosti 
z dvigom življenjske ravni, največ ne
godovanja in kritike. To povzročajo 
ljudje, ki se bore malo menijo za mne
nje ljudstva in delajo po svoje. (Pri
mer pripadajoče količine mleka, piva 
in pa delitev zadnjega kontingenta 
drv.)

Šest mesečnemu tekmovanju v po
častitev 10. obletnice ustanovitve JA, 
doslej sindikalna organizacija na Ja
vorniku ni posvečala potrebne skrbi. 
Vse premalo so se z organizacijo tega 
tekmovanja bavili tako upravni odbor 
sind. podružnice, kakor tudi sindikalni 
odbori v obratih. Dejstvo je, da vse, 
kar je bilo doslej storjenega v zvezi 
s tem tekmovanjem, ne zadošča izpol
nitvi zadane naloge ali bolje povedano 
— veliko je bilo besedičenja in govor
jenja toda malo storjenega. Pred 
upravnim odborom javorniške sindi
kalne podružnice sta dve nalogi, ki 
sodita med najvažnejše in vsakodnev
ne; spraviti na zeleno vejo delo sind. 
odborov in grup ter poživiti tekmova
nje. Zato bo potrebno novih naporo' 
in več pomoči od strani tovarmškegi’ 
odbora, ker je dosedanja praksa poka
zala, da s formalnim nakazovanjem 
pomanjkljivosti in napak, ne bo mo
goče doseči napredka in uspehov.

Gojiti je treba koristne rastline 
in ne plevela

Med pionirji in trboveljskimi cicibani
Ne daleč od Tovarne avtomobilov rnijo. Velike površine so zaraščene s 

Maribor ima delavsko-uslužbenska re- plevelom, ki bujno raste in čaka 
stavracija te tovarne okoli 7 hektarov upravnika, kdaj se ga bo usmilil, 
zemlje za svojo ekonomijo, ki bi mo- Nizki fižol je bil šele pred kratkim 
rala pri količkaj dobri letini preskr- očiščen plevela, kar je vsekakor pre
kovati menzo in tudi z viški pomagati pozno, kajti sezona za nizki fižol je pri 
delovnemu človeku s kakšnim pri- kraju in izgleda, da bo fižol uničen, ker 
bol j š kom. Morala pa bi tudi biti vzor je že rumen in rjast. Nasproti fižolu 
privatnemu sektorju, ki včasih izrablja je drugi kompleks poraščen z visokim 
vsak neuspeh socialističnega sektorja plevelom, če ta kos zemlje dobro ogle- 
za svojo umazano propagando in kri- daš, opaziš, da štrli iz plevela koruza, 
tiko proti naši socialistični graditvi, ki še danes čaka okopanja in osipanja. 
Delavci tovarne avtomobilov so že Na samem zemljišču pa vidiš, da jc 
spomladj čutili, da upravnik restav- tov. upravnik delavsko uslužbenske re- 
racije tov- H el er ne bo te zemlje pra- stavracije Tovarne avtomobilov imel 
vilno obdelal in izkoristil, zaradi tega 
so zaprosili, da se zemlja razdeli de
lavcem, ki bi jo radi obdelali in si tako 
izboljšali hrano za sebe in za družino.
Do te delitve pa ni prišlo. Danes si 
pa lahko ogledaš to >vzorno« ekono-

V Retečah nad Medvodami so se letos 
naselili taborniki, pionirji iz prvega in 
četrtega rajona. Ob Sori med smrekami so 
si postavili dva tabora šotor pri šotoru, 
na sredi totem, ob njem plameneč ogenj, 
ki ne sme ugasniti,, dokler taborjenje ne bo 
končano, kuhinja . . disciplina, samovzgoja, 
da. otroci rasto v soncu in zraku, potemneli, 
zadovoljni, žarečih oči.

Ob'skali smo jih.
Vodja tabora Branko Kozina, stari goz

dovnik, nas je ves zadovoljen sprejel in 
nam prav od srca rad povedal tole:

»Naše življenje teče po taborniških za
konih, tu jim je naloga, zbuditi v mladem 
človeku samostojnost, samoobvladanje, disci

dobro postlane,, police urejene. .., človek 
bi kar ostal med njimi, tako je vse pri
srčno.

Sredi jase večni plamen, v velikem krogu 
okrog njega kamni — sedeži za pionirje, 
ki se zvečer zbero, kot nekoč Indijanci, ob 
tabornem ognju, da pomodril j e jo in se raz
veselijo.

Od Sore sem se čuje vrisk in smeh, 
otroci se kopljejo, prevračajo, skačejo v 
vodo in se radosti živega življenja v svo
bodni prirodi, ki jih zajema s polnimi 
rokami. _ *

Da. taborništvo je ena najlepših oblik 
za mladostno sproščenost, za zdravje in živ
ljenjski pogum. Oba rajona in pionirski

Vzroki majhne udeležbe 
na predvojaški vzgoji

voljo in pokazal, da razume obdelavo 
take ekonomije — saj je dal izkopati 
precej velik prostor nekako pol metra 
globoko. V to dolbino je dal postaviti 
leseno ogrodje za tople grede. Ostalo 
pa je le pri ogrodju, ki čaka na tov. 
upravnika, da dober namen tudi de
jansko izvrši tako. dn bo v prihodnji 
pomladi dovolj lastnih sadik za ekono
mijo in tudi za delavce, ki obdelujejo 
svoje vrtove in njivice. Upamo, da bo 
to tudj storil — posebno sedaj, ko mn 
je ta ekonomija toliko »vrgla«, da Je 
moral delavcem in uslužbencem, ki se 
hranijo v menz.i, hrano povišati za 
i din dnevno, zavedajoč se, da plevel, 
ki bujno raste ni za hrano.

Tov. upravniku se ne čudimo, saj 
kar dobro izgleda in kot tak pač težko 
hodi okoli 7 hektarov zemlje. Čudimo

V zadnjem času se je obisk pred
vojaške vzgoje v delavskih in indu
strijskih centrih znatno povečal. Ne
dvomno jina za to največ zaslug te
snejše sodelovanje množičnih organi
zacij s centri predvojaške vzgoje, če
prav se je odstotek tistih, ki redno 
obiskujejo predvojaško vzgojo na 
splošno precej povečal, je v naših cen- |>a še posameznim članom delavskega 
trih predvojaške vzgoje še precej po- sveta in upravnega odbora, sindikalni 
manjkljivosti. podružnici in ljudski inšpekciji, ki

Tako v centru predvojaške vzgoje dnevno hodijo mimo te »vzorne« eko- 
železarne Guštanj sploh nimajo točne nomije jn do danes še niso ničesar 
evidence obveznikov predvojaške vzgo- ukrenili, da se to neopravičljivo stanje 
je, kar onemogoča vsako kontrolo ude- popravi. Najbrž so zadovoljni s tem, 
ležbe. 'Tudi organizacija samih preda- da je vse lepo zeleno in koristna rast- 
vanj ni najboljša. Do sedaj je v žele- lina zaščitena od plevela pred tatovi, 
zarili Guštanj veljal enak program z a Izgovor zaradi delovne, sile ne drži. 
vse letnike,, kar je vzrok, da mladinci Malo sposobnosti organizacijskega du- 
posebno starejši, ki so ta program ob- h?’ ljubezen do delovnega človeka in

ekonomija bj drugače izgledala, de-

Jutranja telovadba

delali že v prejšnjih letih ne posve
čajo predvojaški vzgoji skoraj nobene 
pozornosti.

V zadnjem času je bila zaradi teh 
in drugih vzrokov udeležba na pred-

lavci in uslužbenci pa bi lahko dobi
vali bolj izdatno hrano, ne da bi ceno 
povišali. Tudi izgovor, da je slaba 
zemlja, ne drži. Letos jc dovolj dežja. 
Njivice, ki so na isti zemlji in so jih

plino. Poglejte, tale ogenj gori od prvega 
dneva. Gori ... a ne zato, da bi gorel kot 
nekakšen simbol, temveč zato, da imajo 
taborniki skrb, da ne ugasne — privezani 
so tla to dolžnost in te dolžnosti se zavedajo. 
Prav tako je v smer dolžnosti napeljano vse 
drugo. Tako, za primero, vstajamo točno 
ob pol sedmih, sledi umivanje in posprav
ljanje, še prej seveda jutranja telovadba, 
ob osmih dvignemo zastavo, zajtrkujemo, 
nato pa imamo gozdno šolo. Kaj je tol 
Spoznavanje prirode, razne taboriščne spret
nosti, stezosledstvo. taborniški zakoni itd. 
itd. — ko pa je ura deset, se fantički in 
dekletca zakadijo v Soro, se kopljejo in 
sončijo do kosila, nato so Čisto samostojni 
do dveh, takrat pa nastopi ura molka, v 
taboru je popolna tišina. Po tej uri, ki 
služi zbranosti in premišljevanju, je spet

sveti niso mogli najti lepšega načina za 
srečo naših otrok.

V Retečah pa stoji tudi Dom Ivana Roba, 
precej prostorna hiša, ki jo je društvu »Ivan 
Rob« dal brezplačno na razpolago podobar 
Tine Kos iz Ljubljane. Društvo »Ivan Rob« 
je te prostore ponudilo sprva pionirjem, 
toda ko so se oglasili iz Trbovelj, da bi 
otročičke iz rudniških jasli poslali na go
renjski zrak, je dalo te prostore le tem. 
Trboveljski rudarčki, od katerih so naj- 
mlajši stari po eno leto in pol, najstarejši 
pa tri leta, so konec julija pripotovali. 
Upravnica Jovan Pavla .ie pripovedovala:

»Po zaslugi naše dobre Lidije Šentjur- 
čeve smo naše otroke spravili v ta sveži 
zrak, ki ga 1ako pogrešamo v Trbovljah. 
Trideset fantkov in punčk imamo ... in 
že v nekaj dneh so vzcvetela njihova lička..m. (jitiuioiji. v uii.iu, ju .-•i«'. u z.c v iic^rvn.i uncu ov ii\, vnem ujiiivva uv&a,

kopanje in sončenje, po peti uri pa se gre- tek pa jim je tako narastek da nam skoraj 
mo taborne igre, kot rokomet, zasledovanje dela skrbi, pa red.e se in zdravi so iz dneva
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vojaški vzgoji v železarni Guštanj iz- obdelali delavci dokazujejo, da je
redno majhna: v prejšnjem mesecu je zemlja sposobna roditi obilo koruze,
n. pr. znašala komaj 28*/«, medtem ko krompirja, fižola, zelja itd. 
je bilo ostalih 72 obveznikov neupra- Na koncu bi tov. upravniku pri-
viceno odsotnih. Najvecjo krivdo za poroča1ii (]a naj jeseni ali prihodnjo
tako stanje nosijo nedvomno koman- pomlad, če že s traktorjem preorje 
dirji in drugi nastavniki predvojaških ekonomijo, napravi tudi tovariško 
centrov, ter uprava železarne, ki pred- uslugo, in preorje prizadetim delavcem 
vojaški vzgoji ne posvečajo potrebne njihove njivice, ki mejijo na to zern- 
pozornosti. Tudi sodelovanje med mno- ljo, ker letos kjlub prošnjam tega ni 
žičnimi organizacijami in predvojaš- storil. Pomagati človeku je pač [epa 
kimi centri je v tem pogledu izredno 
majhno. Seveda pa moramo vzroke z« 
tako stanje iskati tudi drugje. Tu mi
slimo predvsem na pomanjkanje dobrih 
nastavnikov in političnih predavate
ljev, pomanjkanje primernih prostorov 
za predvojaško vzgojo itd. Toda kljub 
vsemu temu bodo v železarni Guštanj 
lahko dosegli v pogledu predvojaške 
vzgoje večje uspehe, če se bo povečalo 
sodelovanje med obvezniki in množič
nimi organizacijami, posebno še sode
lovanje sindikalne organizacije.

Nič boljši ni položaj v centru pred
vojaške vzgoje Gradis-Vuzeniea. Tudi 
v tem centru nimajo urejene kartoteke 
obveznikov predvojaške vzgoje. Slaba 
je tudi organizacija same predvojaške 
vzgoje. Le-ta se izvaja samo po enem 
načrtu zn vse letnike. To je nedvomno 
eden izmed vzrokov, da je znašala ude
ležba na predvojaški vzgoji komaj 
38%. Tudi tukaj primanjkuje dobrih 
predavateljev in komandirjev. Poleg 
tega nimajo na razpolago potrebnih 
prostorov in materiala. Tudi sodelo
vanje med množičnimi organizacijami 
je zelo slabo.

Na koncu bi opomnili še na dolžno
sti sindikalnih organizacij, ki jih imajo 
do predvojaške vzgoje. Zdi se, da se 
sindikalne podružnice v naših podjetjih 
vse premalo zavedajo važnosti pred
vojaške vzgoje. Cas je že, da tudi naši 
sindikalni funkcionarji in vse sindi
kalno članstvo posvete temu vpraša
nju nekoliko več pozornosti.

vse, kar nam pride na pamet, ob 
sedmih večerjamo, ob osmih zvečer pa .ie 
zbor, na katerem si povemo dnevne vesti, 
izrečemo pohvale pa tudi ukore . . ., potem 
pa spet spustimo zastavo in sedemo k tabor
nemu ognju, oh katerem se razvije spored, 
recitacije, petje, igrice itd., zaplešemo pio
nirsko kolo in ob pol desetih spat! Le straža 
hodi po taboru iin nas čuva pred nepoklica
nimi gosti. Tako teče naše življenje iz 
dneva v dan, dan za dnem smo krepkejši, 
bolj zdravi in sočni . . ., pionirji pa bodo 
s tem zdravjem jeseni šli v šolo in se bodo 
učili, da bodo mogli pozneje v življenju 
svoji domovini vračati, kar jim ona danes 
daje . . .«

Sprehod po taboru nam je pokazal veli
ko zavest mladih tabornikov. Na vsej jasi 
niti ene smeti ali slame, postelje v šotorih

čc ni odgovornosti ni uspešnega dela PLZ
V počastitev 10. obletnice ustanovitve 

naše Jugoslovanske armade, ki jo bomo ob
hajali letošnjega decembra, je v organiza
cijah protiletalske zaščite ;h> naših tovar
nah, mestih in vaseh organizirano tekmova
nje, ki naj Ivi zakliviziralo odbore PLZ pred; 
vsem v naši industriji. Tekmovanje naj bi 
razgibalo kolektive, da bi se bolj zavedali 
odgovornosti, ki jo imajo 7m okrepitev 
obrambne moči . vsake naše tovarne in naj 
bi opomnilo sindikalne organizacije, upravne 
odbore podjetij in delavsko svete, da je 
PLZ poleg iz ven armad n o vzgoje eden naj
važnejših člmfeljev .— organizatorjev nase 
obrambe pri podjetjih.

Same točke tekmovanja, katere so^pie- 
jeli odbori PLZ pomenijo bore malo, ee se 
odbori ne bodo zavzeli za njihovo uspešno 
izvedbo. Vsaka posamezna tovarna inia svoje 
posebne naloge; nevarnosti so‘različne, zav 
ne gre, da bi tekmovanje jemali ozko. ie 
bodo odbori PLZ dobro pretehtali, način 
tekmovanja pritegnili upravne odbore, ki 
odgovarjajo za. organizacijo in zaščito indu
strij, ee bodo nadrejene direkcijo pomagale, 
uspehi ne bodo izostali.. Pri agitaciji m pro
pagandi morajo seveda sodelovati tudi okraj
ni odbori, katerih člani so odgovorni za 
dobro organizacijo' PLZ. To pa posamezni 
odbori PLZ po kolektivih radi pozabljajo 
in odklanjajo njihovo pomoč ter nasvete, 
češ da. imajo za to svojo direkcije. Direk
cije pa so za sedaj samo razpisale tekmo
vanje* ne nadzirajo pa njegovega poteka.

iver okrajni odbori odgovarjajo za 
uspešno tekmovanje, za konkretno izven no 
nalog i.n za vojno pripravljenost na posa
meznih področjih, jo dolžnost podjetij, ua 
se povežejo z lokalnimi čini tel ji in okraji, 
da ho PLZ čimbolj organizirana.. St rokov- 
njaki — predavatelji za PLZ pa naj ne ome
jujejo svojih predavanj samo na tovarne 
oziroma svojo kolektive, ampak naj Korr- 
g ti jo širšemu krogu.. Koliko va'vnosn je 
seznanjanje s tehničnimi ukrepi zaščite, go

vore primeri, ko niti odbori PLZ ne vedo za 
znake alarmiranja, kaj šele člani kolektiva.

Resno so se poprijeli tekmovanja v Lito
stroju v Ljubljani, kemični tovarni Ruše, 
MTT v Mariboru, steklarni jn kemični to
varni v Hrastniku, tovarni nogavic v Pol-

v dan bolj, kajti imajo prav vsega, mleka, 
sadja, kruha, zdroba . . . Zgodaj vstajajo, 
nato pa takoj v Soro do opoldne, po kosilu 
jih damo spat za dve uri in spet v vodo 
in na sonce, seveda z igračkami in hrano, 
zvečer pa spet domov . . . Da, lepo je na
pravil upravni odbor rudnika Trbovlje, ko 
se je odločil, dn naše bodoče rudarčke pošlje 
na ta lepi oddih. Srečni so in zadovoljni 
in. kar je glavno, zdravi, zdravi...«

Otročičke smo pogledali, ko so spali. Brž 
ko smo odprli vrata, so se dvignile kuštra
ve glavice s široko odprtimi očmi. ki so se 
svetile v prečudnem sijaju in kakor na en 
zamah so se odprla drobna ustka in vpila:

»Ata, ata . . .!«,
kot hi hoteli priklicati od nekod očeta, ki 
je prav ta čas globoko pod zemljo kopal 
kruh zanje...

Tako je letos v Retečah velik živžav, 
ki bo odslej stalen, saj lepšega kraja za 
naše otroke ni. Voda, sonce, zrak ... Le 
ena ovira Še obstoji — ki pa jo bo naša 
oblast prav gotovo odstranila — Dom »Iva
na Roba« hoče namreč krajevni ljudski o-d- 
bor odvzeti društvu in vanj naseliti pri
vatnike, s Čimer bo onemogočeno dom upo
rabiti v edino pravi namen: zdravju naše 
mladine.
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zeli in v iisnjarni v Slov Konjicah, k.ier so ROhOf 16 VStfl , BO 10P Z3n . . .
v počastitev 10. obletnico naše revolucije uvnwl 1“
organizirali vaje. V tem podjetju skrbijo 
za vaje in strokovno vzgojo direktor in 
upravni odbor.

Graje vredni pa so kolektivi, kjer odbori 
PLZ sploh niso razgibali tekmovanja ali so 
ga povsem pustili v nemar. V steklarni v 
Rogaški Slatini še prav nič ne mislijo na 
tetarnov^je. jirnv tako v kemični tovarni

(Kralka reportaža o elektrifikaciji na 
Kozjanskem)

V gosti senc i košatega drevja počiva 
Luskarjev dom. Hiša je prijazna, snažna 
in svetla, parna bogato s krmo založena, 
otroci čedni in prikupni. Prostorna kuhi
nja, kamor nas je povabila gospodinja, 
drobna in nežna žena, je bila polna pri-1’omžale, v tovarni kartona in papirja na ... »c.,,. ...... .

Sladkem vrhu, Te varni kovanega orodja v jetnega duha po kisli juhi. Lonci na 
Zrečah. V tej tovarni imajo PLZ za nepo- šču so bili veliki, kar preobsežni za^ tistih 
trčimo zlo.zato so v tem pogledu najslabši Pet alt sest ljudi, kolikor jih šteje Luskar- 
v polj canskem okraju. Tudi za tovarno av- jeva družina. Pa nam je pojasnila gospodi- 
tomobilov v Mariboru ni preveč laskava uja, ko je videla, kako se čudimo velikim 
ugotovitev,d a zapostavlja PLZ. loncem, da kuhajo pri Luskarjevih že ne-

Tekmovanjo se no sme omejiti le na ne- fraj dni za prostovoljce, ki postavljajo dro
ba.] dni, ne sme hiti kampanjsko. Nepravilno 9ove in k oj) {je jo jame za kozjanski dalj- 
jo tudi, dn ponekod preveč radi pozabljajo novod. Stara teta, ki je prišla iz nekega 
na poročila za okrajne odbore PLZ in' za razpuščenega bosenskega samostana, poma- 
ditrekcije. kjer so ocenjevalne komisije, ki .<7« gospodinji pri kuhi. Živo zanimanje nas 
bodo najboljšim organizacijam PLZ ob za- je vznemirjalo, da smo povprašali blago 
ključku tekmovanja prisodile materialne ženico, kako se počuti sredi posvetnih ljudi. 
nagrade. Odvrnila nam je, da ji ni hudega. Gospodar

O tekmovanju in uspehih je treba poro- Luskar je zanimiv človek, dokaj premeten
čnti in seznanjati z njimi tako lasten ko
lektiv, kot ostalo javnost saj se da na 
uspehih, težavah in napakah dokaj naučiti. 
1 n populariziranju tekmovanja ne pozabiti 
na zvočnike po tovarnah, stenčas in oglasne 
deske, povrh vsega pa je tu še sindikalna 
organizacija, katere Člani naj z gesli pro
pagirajo tekmovanje. Če bodo odbori PLZ 
seznanjeni z uspehi, težavami in napakami 
pri tekmovanju, bodo lahko sproti pomagali 
in svetovali PLZ, temu važnemu sestavnemu 
organu naše obrambe v primeru sovražnega 
bombnega napada.

Hoteli so iim zagreniti taborjenje
Mestni pionirski svet na Jesenicah je 

pričel že januarja s predpripravami orga
nizacije pionirske taborniške kolonije, na 
katero je poslal v juliju 105 pionirjev v 
starosti od 12. do 15. leta. Da bi si pravo
časno priskrbeli vsa potrebna denarna in 
tehnična sredstva, so že pozimi organizirali 
razne nastope in nabiranje raznih odpadkov, 
za kar so zbrali nekaj tisoč dinarjev. V 
želji, da bi se omogočilo taborjenje čim 
večjemu številu pionirjev, se je mestni 
pionirski svet. obrnil s prošnjami za pomoč 
tudi na razna društva, ustanove in pod
jetja. Skoraj povsod je naletel na veliko 
razumevanje.

Največja naloga je bila nabava šotorov. 
Planinsko društvo je posodilo 6 šotorov, 
Mladinski komite 6 šotorov, pionirski svet 
v Boh. Bistrici 2 šotora, 4 šotore si je na
bavilo na račun 85.000 din, ki jih je dala 
na razpolago železarna in 4 šotore so izde
lali ie platna, ki ga je podaril republiški 
odbor ZPS v Ljubljani. Na ta način bi bilo 
zagotovljeno dovolj šotorov za 100 pionirjev, 
če ne bi vmes posegel predsednik sveta za 
kulturo in prosveto v Radovljici tov. Tor
kar. Ta je prispel osebno na Jesenice in 
zahteval, da izročijo oba šotora ,ki sta last 
pionirskega sveta v Boh. Bistrici, njim, z

Noč na jezera

motivacijo, da imajo oni prioriteto pri po- 
sojilu, češ da spada pionirski svet v Boh. 
Bistrici pod njihovo upravo. Ker je mestni 
pionirski svet Jesenice že dva meseca prea 
pričetkom kolonije zaprosil pionirski svet 
v Boh. Bistrici za posojilo šotora, ki je 
šotore tudi posodil, ni mogel ugoditi zahtevi 
tov. Torkarja. Ker tov. Torkarju to ni 
uspelo, je odšel na mestni mladinski komite 
i,n tam enostavno zaplenil en šotor za deset 
oseh, kateri je bil kot posojilo dodeljen 
mestnemu pionirskemu svetu na Jesenicah. 
To je bilo dva dni pred odhodom pionir
jev na taborjenje. Zaradi zaplembe tega 
šotora in ker si je en šotor izposodila neka 
mladinka,• sta manjkala koloniji dva šotora 
za 20 udeležencev, kar je zelo utesnilo 
ležišča v drugih šotorih. Človeku se čudno 
zdi. kako pride tov. Torkar do takega na
čina izposojanja šotorov kot predsednik 
sveta za. kulturo in prosveto v Radovljici, 
ne da hi imel kakršno koli dovoljenje od 
lastnikov šotorov, za katere ni zaprosil in 
nima tudi nobenih lastninskih pravic.

Kolonija je kljub temu uspela. Vodstvo 
si je pomagalo s staro ponjavo, katero si je 
izposodilo od mestnih trgovskih podjetij. 
Čeprav letos ni posebno lepo vreme, saj je 
sko-ro vsak dan deževalo, so se pionirji imeli 

lepo. Uživali so v igri, 
petju, izletih, kopa
nju v jezeru, ob ta
bornem ognju, nočnih 
stražah in v zabav
nih opravilih. Tudi v 
noči, ko je divjalo 
močno neurje, so ob
varovali taborni ogenj 

Seveda, odlična or
ganizacija taborjenja 
in ž i vi j en j e pion ir j ev 
v njem, ni šlo v 
račun tistim, ki so 
razširili po Jesenicah 
lažne vesti o pojavu 
dcrlatimke v taboru 
v odstvo kolonije, ki jr 
lilo stalno v stikih z 
vsemi forumi na Je 
enicah, je kaj kmalu 
iokazalo, da so vesti 
neresnične. Prva iz 
mena se je imela le
po. Verjetno, da se ne

bo imela nič slabše tudi druga. Res pa je, 
da so bili letos sprejeti v kolonijo tudi taki 
pionirji, ki niso najboljšega vedenja, ki so 
v soli dobili slabe ocene iz pridnosti v uče
nju. Zato bodo prihodnje leto šli na tabor
jenje res samo tisti, ki bodo vredni takih 
počitnic.

IZDELKE NAŠE LESNE GALAN
TERIJE IZVAŽAMO

Tovarna lesne galanterije v Gračnici 
pri Rimskih Toplicah obstoji že od 1919. 
leta. Kmalu po osvoboditvi je tovarna 
prešla v sklop kopitarne Sevnica, kjer 
je izdelovala predvsem podpetnike, ka
kor tudi lesno galanterijo. Lani pa se 
je tovarna osamosvojila ter začela iz
važati galanterijske izdelke v ino
zemstvo.

Tovarna je bila do lani v popolnem 
neredu, pa tudi izvozniki so iz dneva 
v dan zahtevali vedno več finalnih iz. 
delkov.

V tovarni se zadnje čase tudi borijo 
z nabavo surovin, to je z lesom, kate
rega lesna podjetja ne dobavljajo v 
redu. Težave so predvsem pri dobavi 
bukove hlodovine. Tovarna ima težave 
tudi pri nabavi zabojev za pakiranje 
raznih galanterijskih izdelkov. Je pa 
tudi pomanjkanje šernirjev — spon za 
VC sedala, katere smo doslej uvažali iz 
inozemstva, predvsem iz Nemčije. To 
pomanjkanje bo kmalu krito, ker v 
Ljubljani že izdelujejo spone za VC 
icdala.

in vedre narave. »Veste, z našim človekom 
je težko.« je dejal, pri čemer so udarjati 
v uho široki §-ji kozjanske govorice, *še 
kadar gre za njegovo dobro, ga ni premak
niti z mesta. Seveda; niso vsi taki. Nekateri 
zaslužijo vso pohvalo, na primer Tone Ple
skar, ki je invalid, pa je »furah s konji, 
da je bilo veselje in tudi lopate se ni 
ustrašil. Glejte, prav narobe pa je z Rav- 
tarjevirn Rerteljerh in s Feliksom, ki je 
dal 500 dinarjev prispevkov za elektriko, po
tlej pa se je skesal in jih vzel nazaj. Ve
ste, kaj je rekel? Dajte mi za vsako »furo« 
pol litra. vina. pa bom vozil!« Nekaj pa je 
tudi lakih, ki še do pred kratkim niso 
verjeli, da bo kaj iz te naše elektrike. No, 
zdaj je stvar drugačna. Zdaj pravijo, da 
bo res en hudič iz tega.« Ozrli smo se 
skozi okno, kjer je bilo videti zrelo pše
nično klasje in gozdove, strmo med njimi 
pa se je lesketala izsekana trasa daljno
voda. Prav na koncu je v daljavi 'ležal 
Pilštajn. tista, svetla točka, odkoder bo pri
šla v Planino luč po visokih drogovih in 
svetlikajoči se bakreni žici. Prvi transfor
mator že stoji, v kratkem bodo dobili še 
tri od zagrebškega y>Rade Končarja Tisti, 
transformator, ki je v Šeni Vidu, so hmetje 
sezidali tako vešče, da nikdo ne bi mogel 
reči, da zraven ni bilo zidarjev.

*
Zanimivo je. kako je nastajala in se 

uresničevala ideja o elektriki na Kozjan
skem. čudno se sliši, vendar je res: to 
misel je pravzaprav rodila zavist. Prvi in 
edini, ki si na Kozjanskem sveti z elek
triko, je Jože Jazbec, ki je nekje našel 
majhno turbino, jo postavil v potoku in v 
njegovi hiši je zasvetila, električna luč. To 
je bila močna vzmet, ki >\e spodbujala Pla
nince\ češ če si on lahko sveti z elektriko. 
zakaj st ne bi mogli tudi mi. Ne bi rad 
delal Planincem krivice: misel o električni 
napeljavi se je pravzaprav rodila že dav 
no prej. Sprožil jo je bojda eden ljudskih 
poslancev, ki. je le-tod domačin. Ko so se 
zanjo vneli stari borci, kakor so Luskar, 
Dobršek. Zdolšek in drugi, so bili priprav
ljeni takoj poprijeti. Toda splošne težave v 
gospodarstvu, pomanjkanje instalacijskega 
materiala in podobno, so postavitev dalj
novoda zavrte in končno pomaknile na kas
nejši čas. tja v leto 1953. Stroške so prera
čunali na okrog 4 milijone dinarjev, pri 
čemer stane samo žica nad z milijon di 
nar jev. Trasa, teče od Pilštajna: čez Zagorje 
na, Planino in od, tod naprej na Dobje s 
priključkom za Marof, vsega skupaj v 
dolžini nad U km.

V nedeljo 22. julija, je zasvetila, prva 
žarnica na Planini in tedaj so ta svečo ni 
trenutek simbolično pozdravili s pesmijo 
kozjanskega odreda, ki je bila na ta dvojni 
praznik prav tako ali Še bolj živa kakor 
v dnevih bojev za svobodo: »Bohor je vstal. 
Rohor žari/« Žužek Nande
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TU]I SVET v SLIKAH
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V Kanadi živi okoli 3000 slovenskih naseljencev. Slika nam kaže prizor iz 
življenja naših izseljencev v Kanadi, ki so večinoma zaposleni kot gozdni delavni. 
Iz ogromnih pragozdov odplavljajo po divjih rekah posekana drevesa do mest, 
v katerih so tovarne lesne industrije, zlasti papirnice. Sklad hlodov se jim je 
na sredi reke zagozdil, da so ga morali razrešiti z dinamitom. Delo kanadskih- 
gozdnih delavcev je izredno težko, saj žive po tisoč kilometrov daleč proč od 
vsake civilizacije. Ker pa je zaslužek razmerom visok, se drže tega dela, da 

si s prihranki zagotovijo na starost lepše življenje.

Se nehaj besed o podražitvi tobačnih izdelkov
Da. tobak — cigarete so zopet dražje. 

To je povzročilo dokaj diskusije in tudi 
kritike. Kritiko smo slišali od kadilcev, ki 
so seveda prizadeti, nič glasu pa niso dali 
od sebe nekadilci, ki so tudi dobili povišano 
število bobov. Torej kako je z zadevo za 
kadilce in nekadilce?

Vsi, ki so zaposleni v državnih podjetjih 
in ustanovah in tisti, ki jih vzdržuje država, 
so dobili večje število industrijskih bonov
— od 4200 na 6300 letno ali 175 mesečno 
več. Vsak bon ima 4-kratno vrednost enega 
dinaiPjia. Ttorej povišanje znaša 175 X 4 =
— 700 din mesečno. Kadilci jih potrošijo 
verjetno za cigarete, nekadilci pa za kar 
hočejo. Tudi gospodinje z večjo družino 
že prejemajo 150 bonov mesečno več, to je 
600 din povišanja kupne vrednosti mesečno 
(skupno 1300 din).

Podražitev tobaka je bila nujna pred
vsem z ozirom na visoke cene kmečkih pro
izvodov. Pred podražitvijo tobak ni bil niti 
5-krat dražji kot pred vojno, sol niti 3,5-krat. 
vžigalice 4-kra.t, petrolej 7-krat, medtem ko 
je bilo žito in mast v tem času na prostem 
trgu 14-krat dražje kot pred vojno, koruza 
65-krat, jajca 17-krat, meso 19-krat, mleko 
14-krat itd. Tako nesorazmerje je vzrok, 
da smo potrošili mnogo več tobaka kot pred 
vojno. Saj je skoro vsak dijak in vajenec, 
skoro vsaka deklica že hotela kaditi. Da so 
tudi ostali kadilci mnogo več pokadili kot 
normalno, tudi vemo. Leta 1937 smo pokadili 
doma 7562 ton tobaka, leta 1950 pa že kar 
19.300 ton. Ali sploh lahko upravičimo takšen 
porast potrošnje tobaka v tem času. ko še 
pri mnogih predmetih niti predvojne, potroš
nje nismo dosegli. Ali se ne odraža to resno 
tudi na zdravju naših, zlasti mladih ljudi? 
Mnogo- važnih, za življenje potrebnejših 
predmetov bi lahko uvozili, če bi izvozili 
našo prekomerno potrošnjo tobaka.

Če bi delavci in nameščenci državnih 
podjetij in ustanov, upokojenci, invalidi, 
rentniki itd. ne dobili povišanih bonov, bi 
samo za tobak po novih cenah izdali okrog 
12 milijard 949 milijonov dinarjev več svo
jih sredstev. S povišanjem bonov pa. bodo 
izdali okrog 17 milijard 640 milijonov di
narjev manj, torej dobijo za 4 milijarde 691 
milijonov din povišanje vrednosti bonov. 
Tudi kmetje bodo ob ukinitvi obveznega

odkupa mesa, krompirja, mleka., fižola, sena 
in slame dobili več denarja — okrog 5 mili
jard, z zadnjim povišanjem cen obveznega 
odkupa masti in žita pa še 15 milijard din 
več kot do sedaj. Torej nepotrebno razbur
janje, samo priznajmo dejstva.

Računati je treba, da bo vsak kadilec 
znižal potrošnjo cigaret, recimo od 20 na 
15 komadov na dan in če vzamemo povpreč
no kakovost — Sutjesko — je takle račun: 
Do sedaj smo pokadili 20 kom. X 30 dni je 
600 kom. po 1,40 din komad, smo pokadili 
mesečno 840 din. Sedaj pa bomo pokadili 
na dan 15 kom. X 30 dni je 450 kom. po 
3,25 din je mesečno 1462 din. Torej če smo 
do sedaj pokadili za 840 din, novih bonov 
smo pa dobili za 700 din, je to skupno 1540 
din ali 78 din manj izdatkov ža tobak kot 
doslej. Napačno je mišljenje, da bi moral 
z novimi boni plačati vse cigarete ne pa 
le razliko v ceni. Seveda, kdor pa kadi se 
cenejše cigarete in še manj na dan, ima 
še ugodnejši račun, odvisno je kaj kadi in 
koliko na dan.

Posebno pa je vprašanje, zakaj delavci 
v privatnih in zadružnih delavnicah niso 
dobili sedaj bonov. Uredba pravi: da jih 
dobijo vsi, ki so z državo v delovnem od
nosu in upokojenci, invalidi, redniki oficirji. 
Delavci privatnih in zadružnih obratov pa 
se s tem nikakor ne zapostavljajo, pač pa 
naj vrednost teh novih bonov plačajo tisti, 
s katerimi so v delovnem odnosu. K«o smo 
dobili prve bone, je bilo kritje za njihovo 
vrednost v povišanih cenah s faktorji, toda 
za sedanje bone daje kritje država skoro 
5 milijard iz svojega proračuna. Tb kritje 
dajejo delovni uspehi delavcev socialističnih 
podjetij, ki odvajajo v. državno blagajno 
poleg davka tudi vso akumulacijo, vso pre
sežno vrednost, medtem ko jo privatniki in 
zadruge zadržijo za sebe. Kadar bodo od
padli vsi boni, bodo itak delavci in usluž
benci vso vrednost dosedanjih bonov dobili 
v svojem obratu, kjer so zaposleni, v obliki 
višje plače. Sedaj gre samo za del tega. 
Sovražna propaganda je, da za delavce v 
privatnih in zadružnih obratih država ne 
skrbi. Vsak pa se mora preživljati s svo
jim delom in povsem drugače je za sociali
stični kolektiv vseh družbenih podjetij, ki 
tudi svojo presežno vrednost odvajajo v

KRIŽANKA
Vodoravno : 1. 

turška sablja, 8. ča
sovna enota, 12. suženj, 
tudi skrajni del geo
metrijskega telesa 14. 
hrup. trušč, razgraja
nje, 16. gozdni sadež,
18. začetnice imena in 
priimka slovenskega 
pesnika, 19. kijevski 
knez, znan po svojih 
pohodih na Carigrad.
20. skrhana. 21. fran
coski spolnik, 22. zgo
dovinsko mesto v Azi
ji, 24. naprava za mer
jenje vode, 26. je last 
Elije, 27. ovčja bole
zen, 28. latinski pred
log. 29. glavno mesto 
evropske države, 31. 
potomec, 32. kratica za 
našo armado, 33. mu
slimanska gostilna, 35. 
mesec, 37. nekdanji 
velikaš, 38. pristanišče 
v FLRJ. 40. judovsko 
moško ime. 42. pomož
ni glagol (m.nož.)u 43. 
vrednostni papir, 45. 
vas pri Ljubljani, 46. starocerkvenoslovanski 
glas, 48. dninar, 50. glasbeni pojem, 53. alo- 
kucija, 55. izumitelj, 58. mesto v Palestini, 
59. reka v Afriki.

Navpično: 1. dragotinar, 2. pokra
jina v Španiji, 3. tanka tkanina, 4. arabski 
žrebec, 5. negovan gozd, 6. raztelešenje, raz
členitev, 7. nedorasel, nezrel, 8. reka v FLRJ, 
9. pesniški veznik, 10. starogrška vrhnja 
halja, 11. vrsta ropota, 12. egipčanski sončni 
bog, 13. velika kača, tudi damski ovratnik 
iz kožuhovine, 15. nabiralec gozdnega sade
ža, 17. moško ime, 21. kratica za ljudsko re
publiko Jugoslavijo, 23. turški bog, 25. zanos, 
polet, 30. glas domače živali, 31. pomožni 
glagol, 34. najstarejši grški kralj v trojan
ski vojni, 36. mesto v Belgiji (fonet.), 37. 
moško ime, 39. časovni veznik, 41. začetek 
ribolova, 43. skala v morju, 44. tatarski po
glavar, 46. osebni zaimek (ednina), 47. turški 
dostojanstvenik, 48. šahovski mojster, 49. 
gitič, tudi del celote, 51. senčnice. 52. znan

partizanski kraj na Kočevskem, 53. predlog, 
54. osebni zaimek (dvojina), 56. zna, 57. znak 
za kemično prvino.

REŠITEV KRIŽANKE ŠTEV. 6
Vodoravno: 1. kronika, 7. iluzija, 13. ni

zek, 14. gorat, 15. mi, 17. čil, 18. žir, 19. sl.. 
20. Ema, 22. darovan, 26. NSU, 27. mame, 
29. oba, 30. krut, 31. ad, 32. iz. 33. ja, 35. la, 
36. rute, 38. napad, 40. oven, 42. arena, 
44. mrena, 45. car, 46. gusarji, 51. nac, 52. in, 
53. lesk, 54. oaza, 56. ki, 57. renta, 58. m ra. vi, 
60. atentat. 61. baretka.

Navpično: 1. komemoracija, 2. on, 3. nič. 
4. izid, 5. k el a, 6. ak, 7. Ig, 8. loža, 9. urin. 
10. zar, 11. I. T. (Ivan Tavčar), 12. agluti- 
nacija, 16. ima. 19. ssu. 21. amater, 23. Roza, 
24. ob, 25. vaja, 26. nraven, 28. eden, 30. klor, 
32. in, 34. a d, 37. uran, 39. psa, 41. enak. 
43. agent, 44. mizar, 47. usta, 48. skat, 
49. romb, 50. jara, 53. len, 55. ave, 57. re,
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,,Cvetoče zadruge" v našem morja
V globinah Jadrana in na naši bogato 

razčlenjeni obali, k-i ima, mnogo najrazlič
nejših rib in rastlin, se razvijajo tako ime
novane »cvetoče zadruge«. To so zadruge 
drobnih živalic, apnenčaste tvorbe, ki se 
imenujejo antozbe. .Sestava dna našega Ja
drana je posebno ugodna za njihov razvoj. 
Njihove kolonije imajo dom na podmorskih 
grebenih, kjer se zelo hitro množijo. Mladi 
ostanejo po večini tesno vezani s starimi 
in ustvarjajo velike zadruge, sčasoma pa 
izgradijo krasne, morske vence — korale.

Plemenite korale so vejnate oblike in 
imajo apneno rdečo os, prevlečeno z rdečo 
skorjo, pod katero je mehki del živali. Sko
zi razpoko na skorji pa prodirajo posamez
ne kot cvetovi, s krasno zvezdnato krono z 
osem lovkami. Naše morje je bogato ko
ralnih grebenov, najbogatejša koralna na
hajališča pa so v šib eniškem kanalu in 
okolici. Najti jih je v globinah 50 do 200 m 
im to vedno na položajih, ki so obrnjeni 
proti soncu.

ZLARIN. ROJSTNI KRAJ KORALJARJEV
Že v 14. stoletju so prebivalci lepe vasi 

v zlarinskem zalivu poznali lov na korale. 
Še preden so prišli ' pod beneško gospostvo, 
so se Zlarinjani bavili z lovom na korale 
in jih pod ceno prodajali tujim trgovcemT

Za številne koralne .grebene so vedeli že 
v 15. stoletju, kar potrjujejo tudi verzi 
pesmi ši-beniskega. pesnika Petra Difnica..

Tako so si v preteklih 600 letih številne 
generacije Z1 arin j anov pridobile bogate iz
kušnje pri lovu na korale, Proti lovu na ko
rale je bilo tudi burnih protestov. Nekateri 
so zahtevali, da se prepove lov na korale, 
ker se z lovom strašijo in razženejo sardele 
in uničujejo njihova ležišča.

Tudi Benetke in Avstrija sta zahtevali 
velike dajatve in davke na. lov, dajali lo
višča v zakup tujcem im podobno. Sploh bi 
koraljarstvo v Zlarinu že propadlo, če ne 
bi _ starejši ljudje neumorno vztrajali. Že
leli so, da. prenesejo na svoje potomce iz
kušnje in poznavanje položaja, 'kar so do
segli s tolikim trudom in mukami.

Korale so lovili na starinski način s 
tako imenovanim »im žen jem«.

• »Inženj« je lesena' naprava, sestavljena 
iz. dveh prekrižanih desk. Na. vsakem koncu 
deske visijo »borsuni«. To so kite iz raz
pletenega motvoza. V sredini pod križem 
visi kamen, težak okoli 50 kg. Nad križem 
je dolg drog, s katerim se naprava dviga

in spušča ob grebenih v morsko globino. 
In žen j drgne po grebenih, lomi vence koral, 
ki se zamotavajo v razpleteni motvoz. S ta
kimi primitivnimi napravami se lovijo sa
mo odpadki, korale pa se kvarijo, ker se

Plemenite korale

velik del koral odtrga in pade v globino. 
Zato so zlarinski koral jarji organizirali 
bolj uspešen lov, lov s potapljači. Iskanje 
koral zahteva od potapljačev veliko drzno
sti, znanja in posebnega napora, ker se

morajo korale kopati s kompresorji, naha
jališča koral pa. so v globinah 50 do 60 ra. 
Potapljač položi vence koral v posebne, za 
to pripravljene košare, da se ne bi raz
trgale, nakar jih z veliko previdnostjo po
tegnejo na površje, da trudapolno delo ne 
bi bilo zaman.

Pri nas so vsi pogoji, da se ta panoga 
našega gospodarstva ob podpori ljudske 
oblasti razvije in da da važne izvozne pred
mete.

Zanimivosti
UPOGLJIVO STEKLO

Zgodovina upogljivega stekla je zani
miva. Poznajo ga že tisočletja, toda izdelav* 
je ostala še vedno skrivnost. Sin in nasled
nik znanega kalifa Harun Al Rašida pripo
veduje, da je našel steklo, ki se da upogi
bati. v neki egipčanski piramidi. _ Ob tej 
priložnosti so v piramidi našli precej takšne
ga stekla poleg železa, zlatih posod in se
veda dragocenih draguljev ter orožja z. re
zilom, ki ne more zarjaveti. Ljubimec carja 
Nerona, Petronije, piše v svoji »TrimaJ- 
kionovi gostiji«, v kateri zelo natančno opi
suje navade tedanjega Rima. da je nek 
steklar tako močno udaril s kristalnim bo
kalom, da se je ta ves zvil, ni- se pa razbil, 
ter da je steklar potem steklo zopet izgladil 
s kladivom, kot da bi bil bokal iz pločevine, 
ne pa iz krhkega stekla. Še leta 1610 je 
perzijski šah poslal španskemu kralju Fi
lipu III. šest. kozarcev, ki jih ni bilo mogočo, 
razbiti s kladivom. To je tudi zadnji opis 
predmetov iz tega čudnega stekla.

DRAGO KAMENJE IZ KOSTI

Profesor vseučilišča v Limi v Peruju, 
A. Flores trdi, da je našel sledove nena
vadne industrije plemena Inkov. Ugotovil 
je namreč, da so Inki poznali poseben ke
mični postopek, s katerim so iz kosti in 
s pridevanjem nekaterih . kemikalij izdelo
vali — drago kamen: ^o svojo, trditev
utemeljuje s preiskav h dozdaj nezna
nih naprav in kemik. napisov, ki so
s temi v zvezi. Prof e. o res upa. da bo
z nadaljnjim raziskov.... m lahko obnovil 
celoten postopek za pridobivanje dragega 
kamenja iz kosti.

a b e d e f g h
črni na potezi dobi

WERTHEIMOV TURNIR V NEW TORKU
Mojstri Zapada imajo težko življenje. 

Vrhunski šah zahteva celega, človeka — po
svetiti se samo šahu, pa je težak in nehva
ležen poklic. Nič čudnega, če se je vele
mojster Fine v ZDA odtegnil profesionalne
mu šahu, njegov konkurent velemojster 
Reshe>vsky pa zahteva za. udeležbo na tur
nirjih res velemojstrske honorarje. Tako 
je n. pr. za. udeležbo na Stauntonovem spo
minskem turnirju, kjer je,- kot je znano, 
zmagal naš Gligorič. zahteval nad 700 fun
tov, Najdorf pa okoli 300 funtov. Seveda pri
reditelji turnirja na to niso pristali — saj 
so se sami borili s finančnimi težavami — 
in tako sta se Najdorf in Reshevsky ude
ležila manjšega turnirja v New Torku. 
Zmagal'je Reshevsky pred dr. Euwejem in 
Najdorfo-m ter Fineom in mladim Ewansom. 
Prinašamo zaključek partije mojstra Ewan- 
sa, ki ga štejejo med najmočnejše mladince 
sveta, poleg našega Ivkova, ki je mladinski 
svetovni prvak.

kolektivno blagajno FLRJ. Nepravilno bi 
bilo, da bi uspehi delavcev socialističnih 
podjetij vzdrževali delavce tistih obratov — 
privatnih in zadružnih — ki presežne vred
nosti ne odvajajo. Torej je tudi to jasno.

Bom

Pred slovenskim atletskim prvenstvom
menda ni človeka, ki ne bi imel v mla

dih letih veselja s tekom, ni vojaka, ki ne 
bi vedel, kako dragocena je zanj spretnost 
skakanja čez jarke in zapreke. Vrednost 
teka, skakanja in metanja so visoko cenili 
že stari Grki, ki so te panoge, še danes 
modeme, gojili na svojih olimpijskih igrah.

V teku našega stoletja se je lahka atle
tika razširila po vsem svetu in tvori tudi 
na sodobnih olimpijskih igrah jedro tekmo
valnega programa. V Sloveniji so začeli z 
atletiko po prvi svetovni vojni, takrat sta 
imela najmočnejše sekcije ljubljanska klu
ba Ilirija in Primorje.

Tudi dandanes je v Ljubljani center 
atletike, kvalitetno pa je Celje Ljubljani 
enakovredno. Odred in Kladivar sta močna 
rivala, ki imata svoje trenerje in lepo vrsto 
odličnih atletov in atletinj. Najboljši se 
bodo zbrali konec tega tedna v Ljubljani, 
kjer bodo tekmovali za naslove slovenskega 
prvaka.

Spored bo obsegal teke od 100 m do 10.000 
metrov, vse skoke in vse mete, bo torej 
v glavnem isti kakor na olimpijskih igrah. 
Atleti Slovenije so se za svoje prvenstvo 
temeljito pripravili, tem prej, ker se bodo 
z uspešnim nastopom v Ljubljani hkrati 
kvalificirali za sodelovanje v državni re
prezentanci. Sodelovala bodo naslednja atlet
ska društva: Triglav, Odred in Železničar 
iz Ljubljane, Kladivar iz Celja, Železničar 
iz Maribora, Litija, Domžale in Novo mesto.

Začetek atletskega prvenstva Slovenije 
bo v soboto 11. t. m. ob 15.30, v nedeljo 
12. t. m. pa ob 8.30, obakrat na preurejenem 
stadionu ob Tyrševi cesti. Pričakujemo, da 
bo najmočneje zastopan celjski Kladivar,, 
ki ima v svojih vrstah tudi atleta, ki je 
letos na svetovni listi najboljših na petem 
mestu. To je Žerjal kot. metalec kladiva. 
Čez 54 m je že vrgel, morda bo dosegel celo 
55 m!

Lep napredek naše atletike bo prišel do 
izraza tudi v metu di.ska: pričakujemo, da 
ga bodo kar štirje metali čez 40 m. V skoku 
v višino je favorit mali Žgal im, ki lahkotno 
preskoči svojo višino in spada, med naj
boljše skakalce v državi. Njegov resnejši 
tekmec mu bo verjetno samo Andrej Štru
kelj, dijak Zavoda za fizkulturo. Lepe borbe 
bomo najbrž gledali v tekih na 800 in 1500 m, 
zlasti borbe za drugo in tretje mesto, prvo 
je namreč po vsej verjetnosti »rezervirano« 
za urnega Hanca.

Med ženskami bosta »garali« Kotluškova 
(Odred) in . Knezova (Kladivar) in bosta

zato nagrajeni z več ko enim prvenstven*. 
Kakor znano, ne more nastopiti na prven? 
stvu LR Slovenije vsakdo, temveč samo tisti 
atleti in • atletinje, ki so doslej dosegl-i reš 
prav dobre rezultate. Tako bodo tekmovali 
v teku na 100 m le najhitrejši, ki so že po
stavili rezultat 11,6 s ek. v skoku v višino 
bodo sodelovali samo mojstri, navajeni na 
višino 1,70 m, v krogli metalci, ki mečejo 
čez 11,30 m. Pod takimi pogoji bo prvenstvo 
res kvalitetno.

Atletska zveza Slovenije bo oskrbela za 
svoje prvenstvo posebne programe, ki jih 
bodo prodajali pri blagajni. Tudi bo poskrb
ljeno za speakerja., ki bo gledalcem sproti 
predstavljal tekmovalce, jih obveščal o re-

Vera Kofol (»Odred«, Ljubljana),
slovenska prvakinja v metanju diska

zultatih in še o nekaterih drugih zanimi
vostih. Imena Žerjal. Hanc, Zupančič, Žga- 
lin, Miler. Lorger, Kranjc, Vagner, Kotlu, 
škova in Knezova jamčijo, da bo letošnje 
atletsko prvenstvo Slovenije res zanimivo 
in kvalitetno.

K0LUBARA veliki premogovni bazen bodočnosti
Koliko je rudnega bogastva v pro

storu južno od Save, med reko Kolu- 
baro in dolinama Turije in Peštana! 
Predvideva se, da je v tem predelu 
ki zavzema približno 30 kvadr. km, 
okoli 750 milijonov ton lignita, kar je 
dovolj za okrog 200 let intenzivne 
eksploatacije.

Leto 1946 pomeni preobrat v življe
nju kolubarskih rudnikov. Prvi globin
ski vrtalni stroj raziskovalne ekipe se 
je tedaj zaril v zemljo, bogato z dra
gocenim gorivom. Po večdnevnem vrta
nju so naleteli na dva premogovna 
sloja, od katerih je eden debel 40 m. 
Vsak drugi hi vzkliknil od veselja. 
Toda inženirji so — inženirji. Vemo, 
so rekli, širino, vendar je treba dolo
čiti tudi višino in dolžino te »žile«. Pa 
so nadaljevali z raziskovanjem. Število 
vrtalnih garnitur se je stalno večalo in 
rezultati so kmalu presegli vsa priča
kovanja: kraj je bil v resnici zelo
bogat s premogom.

Toda ne samo premoga. Izvrtan ma
terial je pokazal, da so hkrati s pre
mogom v tem bazenu tudi nahajališča 
redke gline, neobhodno potrebne za 
šamotno industrijo, nekaj desetin me
trov debeli skladi kremenčevega pe
ska, gline za opekarsko industrijo 
eruptivnih skriljevcev, kamenin in raz
nih mineralov.

Medtem ko so na terenu raziskovali, 
so se v inozemstvu začeli pogajati za 
nabavo najmodernejših strojev in na
prav za kopanje in predelavo premoga.

Na dnevni kop so prispeli prvi ba
gri. Njihova jeklena usta so začela 
odkrivati glinasto zemljo — debelo ne
kaj desetin metrov, konec leta 1950 pa 
so odkopali že prve tone premoga iz 
odkritih skladov. Že to in pa naslednje 
leto bodo začeli graditi velike in mo
derne naprave za odpremo premoga.

Pri obhodu dnevnega kopa, glavni 
inženir rudnika ponosno pripoveduje o 
tem, kaj vse bodo tu zgradili, o napra
vah za oplemenjevanje premoga, elek
tričnih lokomotivah, kapaciteti bazenov

in o naporih, da novi rudnik postane 
velik in moderen rudnik.

Za danes so to začetki. Nova termo
elektrarna v Koluhari. kakor tudi ona 
v Vreocih in sistem daljnovodov, ki

Na dnevnem kopu

bodo napeljani od Kostolca preko Pe
trovče na Mia vi do Svetozareva, bo na
pajala ta rudnik s 24 milijoni KWh 
letno. Ta, na prvi pogled ogromna ko
ličina električne energije, bo le komaj 
zadovoljila potrebe tega bodočega ko
losa. kajti vse, od del pri vrtanjih pa 
do natovarjanja in prevoza lignita, bo 
opravljala električna sila. Zato ni 
čudno, da bo takrat delovni učinek 13 
ton na človeka, t. j. šestkrat več kot 
danes.

Nagi; razvoj industrije zahteva 
mnogo premoga in to kvalitetnega pre

moga. Tega naša država nima zadosti, 
pač pa smo zelo bogati z lignitom. Samo 
dnevni kop kolubarskega bazena bo 
dajal okoli 4 milijone ton premoga 
letno, ko se bo razvil. To veliko bo
gastvo je treba izkoristiti, to pa je mo
goče samo z oplemenjevanjem. Zato 
bodo začeli v kolubarskem bazenu še 
letos graditi velike moderne naprave 
za oplemenjevanje premoga s suše
njem.

Kadar je govora o sušenju lignita, 
si nepoučen človek navadno zamišlja 
ogromne peči, kjer se suši lignit z 
elektriko ali kako drugače. Kako bi se 
samo začudil, ko bi zvedel, da se v 
specialnih napravah lignit suši — z 
vodo.

Naprave za oplemenjevanje bodo 
pri Medoševcu, tam, kjer bo stala tudi 
velika ranžirna postaja, ki bo imela 
ogromne premične trakove, od katerih 
bo vsak imel zmogljivost okoli 175 do 
350 ton na uro. Ti bodo prenašali pre
mog iz globinskih bunkerjev do same 
naprave za sušenje, ki bodo nekakšne 
male, že od daleč vidne tovarne.

Rudnik; bodo imeli tudi svojo ran
žirno postajo, skozi katero bo šlo letno 
okoli 3,100.000 ton osušenega premoga. 
Poleg tega bodo imeli centralno skla
dišče, ki bo tako veliko, da bo skozi 
tekla širokotirna proga.

Skozi vse te številne objekte pa bo, 
kakor polip, ki je izpustil svoje krake, 
izpeljana železniška mreža. To bo srce 
tega rudnika. V eni smeri, tam proti 
centralnemu skladišču in proti odko
pom, bodo dovažali material drugim, 
preko glavne železniške transverzale 
Banja Luka — Valjevo — Obrenovac — 
Beograd, ki bo tedaj že normalizirana, 
pa dragocene gorivo, »črno zlato«, na
menjeno našim potrošnikom, številnim 
tovarnam, elektrarnam in železnicam.

Ureja uredniški odbor — Glavni urednik 
Tone Seliškar - Uredništvo telefon 45-38 i# 
uprava telefon 49 70 Masarykova 14/11, v 
Ljubljani — Izhaja vsak petek - Mesečna 
naročnina din 25 - četrtletna din 75.—. pol
letna din 150. celoletna din 300.—. Račna 
pri .podružnici Narodne banke v Ljubijaai


